


Jubileumi cikkpályázat fiatal szakemberek számára
Az Országos Erdészeti Egyesület és az Erdészeti Lapok Szerkesztõbizottsága több fiatal szerzõt kíván megnyerni az
idén 160 éves lapban való publikálásra – az erdész szakmából és azon kívülrõl is. Ezért a 2020. évi sikeres pályázat
nyomán, újabb szakcikkpályázatot hirdetünk a tágabban értelmezett erdészettudomány, az erdõgazdálkodási gyakor-
lat, illetve az erdõhöz köthetõ biológiai, ökológiai és társadalomtudományi területek mûvelõi körében.

Az Erdészeti Lapok az ország második legrégebb óta folyamatosan megjelenõ folyóirata. 160 évének minden közleménye elérhetõ és
letölthetõ az internetrõl (https://erdeszetilapok.oszk.hu). Akit érdekel, néhány kattintással megtudhatja, hogy 20–30, vagy akár 150–160
éve mi foglalkoztatta elõdeinket, hogyan gondolkodtak és miként küzdöttek meg az elébük álló kihívásokkal.

E lehetõséget aligha lehet túlértékelni. Mindehhez szükséges volt, hogy az OEE felvállalja a sok-sok tízezer folyóiratoldal igényes
digitalizálását és rendszerezését. Ám az is kellett, hogy eleink tollat ragadjanak és papírra vessék tapasztalataikat, véleményüket. Ezzel a
kései utódok munkáját is segítették, hiszen egy szakma fejlõdésének „létrafokai” a publikációk. Olvasni pedig csak azt lehet, amit
korábban valaki leírt…

A szaktudás, a sikerek, akár a kudarcok tanulságainak közzététele szakmánk fejlõdésének egyik legjelentõsebb motorja. Ezt a külde-
tést szolgálta az Erdészeti Lapok az alapítása óta, és kiemelt feladatának tekinti ezután is. Jövõbeli kollégáink azokból a tapasztalatok-
ból nyerhetnek muníciót, amit a jelenkor szakemberei papírra vetnek. Ahogyan régen, ma is szükség van olyanokra, akik veszik a
fáradságot, hogy leírják és a széles közönséggel megosszák a tudásukat. 

Nem kell azt hinni, hogy közlésre érdemes írások kizárólag több évtizedes szakmai pályafutást követõen születhetnek! A fiatal szak-
emberek még be nem csontosodott szemlélete sok esetben kifejezetten pozitív és elõremutató lehet. Nem is beszélve arról, hogy már
fiatal korban kialakulhat az írásos szakmai közlések iránti egészséges ambíció.

A szaklapokban való publikálást nem lehet elég korán elkezdeni. Az OEE és az Erdészeti Lapok Szerkesztõbizottsága minél több fiatal
szerzõt kíván megnyerni a Lapokban való megjelenésre – az erdész szakmából és a kapcsolódó társtudományokból is.

Egyúttal kifejezett célunk az Egyesület tevékenységének népszerûsítése, ismertségének növelése a fiatal generációk körében, és ezzel a fiatal szak-
emberek és az OEE közötti kapcsolatrendszer fejlesztése. 

A szakcikk- és tanulmánypályázat technikai részletei
Elsõsorban saját munkára alapozott közléseket várunk (pl. középiskolás tanulmányi versenyek anyagai, tanulmányok, TDK dolgozatok, szakdolgozatok,
diplomamunkák, önálló eredményeket bemutató publikációk stb.), de a színvonalas szakirodalmi feldolgozásokat is szívesen fogadjuk. 

A kéziratokat a következõ három kategóriában (korosztályban) tervezzük értékelni:

1. Középiskolás diákok szakcikk és tanulmány kategóriában
A pályázat mellé be kell nyújtani az iskola igazolását arról, hogy a diák tanulói jogviszonyban, nappali tagozatos képzésben vesz részt. Az iga-
zolásnak az oktatási azonosítót is tartalmaznia kell (korhatár 25. életév)

2. Felsõoktatásban tanuló hallgatók (az oklevél megszerzésének, de legkésõbb a 30. életév betöltésének évével bezárólag) – szakcikk kategóriában
3. Az elõzõ két kategóriába nem sorolható fiatal szakember szerzõk (legkésõbb a 35. életév

betöltésének évével bezárólag) – szakcikk kategóriában

A (szóközökkel együtt) minimálisan 12 ezer, maximálisan 24 ezer karakter terjedelmû, magyar nyelvû
kéziratokat (Word dokumentum formátumban), a minimálisan full HD (1920 x 1080 px) felbontású, jpg
formátumú jogtiszta (lehetõség szerint saját készítésû) fényképekkel és egyéb illusztrációkkal (grafikonok,
diagramok Excel formátumban) együtt, az Erdészeti Lapok fõszerkesztõjének kell eljuttatni.

E-mail cím: erdlap@oee.hu, Beérkezési határidõ: 2022. június 30.
Az e-mail tárgyaként kérjük beírni: OEE Cikkpályázat – 2022

A kézirat elején kérjük feltüntetni a szerzõ (vagy szerzõk) születési évét, foglalkozását, munkahelyét, illetve azt, hogy az adott kéziratot az OEE
cikkpályázatában kívánja megmérettetni. A kézirat végére kérjük beszerkeszteni a képek és illusztrációk képaláírásainak listáját.

Többszerzõs írások is beadhatók, de a legidõsebb szerzõ életkora sem haladhatja meg a 3. kategória felsõ korhatárát. Ezeket a pályamûveket a
legidõsebb szerzõ életkorának megfelelõ kategóriában bíráljuk el.

Az ismeretterjesztés céljait szolgáló, közérthetõ megfogalmazás fontos értékelési szempont! Fontos továbbá hangsúlyozni, hogy nem irodalmi,
hanem szakcikkpályázatról van szó, azaz nem novellákat, hanem kifejezetten szakmai vonatkozású tudományos, illetve szakmai ismeretterjesztõ jel-
legû munkákat várunk.

A pályamûvek témája kötetlen, de mindenképpen kapcsolódjanak a tágabban értelmezett erdõvel kapcsolatos tudományokhoz, illetve az
erdõgazdálkodáshoz. A legfiatalabb, középiskolás korosztály számára az alábbiakban, segítségül néhány lehetséges témajavaslatot sorolunk fel:
Védett, értékes fák, facsoportok, erdõk a lakóhelyem környékén, Öreg fákhoz, famatuzsálemekhez kötõdõ legendák, történetek, Az erdõk és a biodi-
verzitás, Az erdõk életközösségei, Az erdõk sokoldalú szolgáltatásai, Az erdei vándortábori élményeim/ismereteim, Interjú lakóhelyem egy nyugdíjas
erdészével szakmai életútjának bemutatásáról, Lakóhelyem erdészeti/közjóléti szempontból népszerû turisztikai helyének bemutatása, Egy környezeti
érték és a gazdálkodás pozitív kapcsolata, Erdei iskolás élmények utóélete, Erdõgazdálkodás kommunikációja középiskolások eszköztárával

A pályázati részvétel elõzetes regisztrációhoz kötött, így a részvételi szándékot 2022. április 1-jéig kérjük elõzetesen jelezni az Erdészeti
Lapok szerkesztõségi e-mail címén (erdlap@oee.hu), elektronikus formában, a név, életkor, a munkahely vagy tanulmányi intézmény és a közvetlen
elérhetõségek (e-mail, mobilszám) megadásával! Többszerzõs pályamû esetén a szerzõtársak fenti adatait is kérjük megadni!

A beküldött kéziratokat a Szerkesztõbizottság által felkért szakmai zsûri értékeli, és az egyes kategóriákba sorolható kéziratok száma, illetve szín-
vonala alapján meghatározott mértékben jutalmazza. Pályamûdíjakat alapesetben, kategóriánként az 1–3. helyezettek nyernek.

A pályázaton elnyerhetõ díjak összértéke a 2022. évben: maximum 700 ezer forint
A kiadni tervezett díjak száma: maximum 9 db
A pénzjutalmak mellett egyes díjazott diákokat (középiskolásokat és egyetemistákat egyaránt) az Egyesület költségmentes tanulmányúton látja

vendégül, ahol egy kis konferencia keretében lehetõség nyílik pályamunkájuk elõadás formájában történõ bemutatására
is. A középiskolai kategória esetében a pályázók munkáját segítõ pedagógusokat, oktatókat is jutalmazzuk.

A díjakat 2022 decemberében, az OEE évzáró Küldöttgyûlésének nyilvánossága elõtt adjuk
át. A díjazott munkák az Erdészeti Lapokban és/vagy az Erdészettudományi
Közleményekben is megjelennek. 

Budapest, 2022. január 6. 

Országos Erdészeti Egyesület
Erdészeti Lapok Szerkesztõsége és Szerkesztõbizottsága
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A harmadik oldal
Erdõk Világnapja 2022: Erdõk és a fenntartha-
tó termelés és fogyasztás

A világnapoknak az lenne a célja,
hogy megálljunk egy pillanatra és el-
gondolkozzunk olyan dolgokon, ame-
lyeket a hétköznapok forgatagában
hajlamosak vagyunk nem észrevenni.
Az Erdõk Világnapja eddigi témái
mindig az erdõ és egy fontos kapcsoló-
dó terület, például víz, biodiverzitás,
klíma viszonyára hívták fel a  figyel-

met, most azonban egészen másról, az ember és a természet
viszonyáról szól, és a téma most talán idõszerûbb, mint ko-
rábban bármikor.

Ugyanis egyszer és mindenkorra véget ért az az idõszak,
amikor a fogyasztás utáni vágyunknak még semmi nem sza-
bott határt (egyébként valószínûleg már 50-60 éve véget ért,
csak úgy csináltunk, mintha nem vettük volna észre). Át kell
gondolnunk, hogy mit, mennyit, és fõleg, hogy hogyan terme-
lünk, de legalább ennyire fontos, ha nem fontosabb, hogy ho-
gyan fogyasztunk. A világ egy jelentõs része már hosszú ideje

nem csupán igények kielégítése céljából termel, hanem elõször
igényeket állít elõ, hogy legyen mit kielégíteni. Ez így nyilván
nem tartható fenn.

Ha valamit meg lehet, meg kell tanulni a fenntartható er-
dõgazdálkodás 300 éves történelmébõl, akkor az éppen az,
hogy az igények, lehetõségek és a természet összhangja miként
tartható fenn. Ezt illusztrálja a Világnapra készült filmben a
fa mint  nyersanyag, a maga korlátlan lehetõségeivel. 

De valóban korlátlanok a lehetõségek, vagy épp mi ma-
gunk korlátozzuk õket? Miközben az erdõ javai közül a fa
szinte az egyetlen, amit képesek (vagy hajlandók?) vagyunk
pénzben mérni, azaz ez jelzi az erdõ értékét, nagyon ha-
nyagul bánunk vele: a kitermelt fa felét egyszerûen eléget-
jük, sokszor rossz hatékonysággal, és nem is mindig csak
kényszerbõl, hanem mert üzletileg jó megoldás. Nyilván ez
sem tartható fenn.

A fának a jelen és a jövõ nyersanyagává kellene válnia
egy olyan környezetben, ahol szinte mindent azzal „mosnak
zöldre”, hogy mennyi fát helyettesít.  Pedig a fát nem helyet-
tesíteni kell, hanem okosan használni, annyit és arra, ameny-
nyit és amire szabad. 

Egy zöld, körkörös gazdaság ha természetbõl származó, meg-
újuló nyersanyagokra épül is, csak valós igények kielégítésére
törekedhet. A világ és benne a gazdaság csak így tartható fenn.

Csóka Péter igazgató, FAO 
a XV. Erdészeti Világkongresszus társ-fõtitkára 
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A fórum áttekintette, hol állunk most a
megoldások keresése terén, milyen gon-
dolkodásmód-változásra, tudatformálás-
ra van szükség, és igyekezett lehetséges
megoldási útirányokat felvázolni. A hely-
zetértékelés és az elért eredmények be-
mutatása mellett rendre felmerültek azok
a kihívások, amelyek megoldása még vá-
rat magára. Az SDG-k közt kiemelt he-
lyen szerepel a klímaváltozás mérséklé-
se és a felmelegedés 1,5 C0 értéken való
megállítása. Nem véletlen, hogy a világ-
találkozó különösen nagy figyelmet
szentelt ennek a célnak és az ehhez

szükséges netto zéró szén-dioxid-kibo-
csátás megvalósíthatóságának.

A nyitó plenáris ülés átfogó képet
adott a legfontosabb globális feladatok-
ról és problémákról, amelyek új meg-
oldások keresését és a gondolkodás-
mód, pénzügyi politika átalakítását

sürgetik. Áder János külön is kiemelte
azokat az eredményeket, amelyeket
Magyarország az erdõterület bõvítése
és a gazdaság zöldítése terén elért. 

Szinte minden felszólaló hangsú-
lyozta, hogy olyan megoldásokat kell
keresni, amelyek egyidejûleg és globá-
lisan biztosítják a fenntarthatóság há-
rom alappillére, a gazdasági-pénzügyi,
társadalmi és környezeti pillér közötti
egyensúlyt. Az OECD Fõtitkára önkriti-
kusan jegyezte meg, hogy a fosszilis
energiahordozók még mindig jelentõs
támogatást kapnak, ugyanakkor a zöld
költségvetés nem terjedt el eléggé, és
a szén-dioxid helyes beárazása tovább-
ra is nagyon fontos, de megoldatlan
probléma. A Fõtitkár hangsúlyozta,
hogy a jelenlegi nemzeti vállalások3

nem lesznek elegendõek ahhoz, hogy
bolygónk 2050-re elérje a megcélzott
nettó zéró kibocsátást. Ehhez sokkal
hatékonyabb és ambiciózusabb tervek-
re, összehangolt cselekvésre  és ellen-
õrzésére van szükség.

A pénzügyi kérdésekkel kapcsolat-
ban az MNB elnökhelyettese felhívta
a figyelmet arra, hogy a pénzügyi ter-
vezések, elemzések még a nemzeti
bankok esetében is csak 3-5 évre tör-
ténnek, míg a környezeti változások
ennél sokkal hosszabb idõtávúak, ezért
a pénzügypolitikát is át kell alakítani
egy új, hosszabb távú gondolkodás-
módra. Elhangzott, hogy a globális
GDP 2,5%-át4 kellene zöld célokra for-
dítani, amely természetesen nem koc-

„Nem az számít, hogy mennyi idõnk van,
hanem hogy mit kezdünk vele.”1

Beszámoló a Planet Budapest 2021 Világtalálkozóról2

Erdészeti Lapok CLVII. évf. 3. szám (2022. március)82 160 éves az Erdészeti Lapok

1 Ken Liu, kínai származású amerika író és
mûfordító

2 A Planet Budapest teljes anyaga elérhetõ:
https://planetbudapest.hu/ 

3 A Párizsi Megállapodásban megfogalmazott
Nationally Determined Contributions (nem-
zetileg meghatározott hozzájárulások)

4 A világ 2021-es GDP-je ~85 ezer milliárd
$, így itt 2200 milliárd $-ról van szó.
Összehasonlításul ez Magyarország teljes
költségvetésének kb 33-szorosa

A fenti idézettel kezdõdött dr. Áder János nyitó elõadása az év végi Planet Bu-
dapest fenntarthatósági világtalálkozón, amely napjaink legfontosabbnak ítélt
környezeti és társadalmi problémáit, valamint a fenntartható fejlesztési célok
(SDG-k) elérésének lehetõségeit vizsgálta. A köztársasági elnök meghívására
több mint 100 országból érkeztek résztvevõk és személyesen, illetve video-
üzenetben felszólalt többek között az ENSZ fõtitkára, a lengyel és szlovák köz-
társasági elnök, valamint a hazai és nemzetközi gazdasági, pénzügyi és tudo-
mányos élet és nemzetközi szervezetek számos magas rangú képviselõje. 

Dr. Áder János köztársasági elnök megnyitó beszédet tart a Planet 2021 plenáris ülésén
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kázat nélküli, hiszen jelentõs beavat-
kozást okoz a gazdaságba. Ezzel egy-
becsengett az IMF felhívása is, misze-
rint a növekedést újra kell definiálni
úgy, hogy a vezérlõ elvvé a fenntart-
hatóságot kell tenni.

A konferencián végigvonult az a nyi-
tóülésen megfogalmazott gondolat, hogy
globális kihívások megoldásánál nem
szabad figyelmen kívül hagyni az egyes
országok eltérõ adottságait, legyen az az
életszínvonal, a népesedési ráta, a tech-
nológiai fejlettség, vagy a digitalizáció,
és így kell megalkotni egy hosszú távú,
fenntartható közgazdasági elmé-
letet, a profit és korlátlan fogyasz-
tás céljai helyett. 

A számos tematikus panelbe-
szélgetés közül azokból szemez-
getnénk, amelyek szorosabban
kapcsolódtak a klímavédelem,
energetika, közlekedés és a kör-
körös gazdálkodás témaköreihez.

A klímaváltozással foglalkozó
beszélgetésen elhangzott, hogy az
üvegházhatású gázok (ÜHG)
mennyiségének csökkentésére
bár léteznek már olyan geomér-
nöki megoldások, amelyek lehe-
tõvé teszik a   szén-dioxid geoló-
giai tárolását, egyelõre nem ez a
„csodafegyver”, mint ahogy  a lég-
köri folyamatokba való beavatko-
zás sem az. Bizonyos, hogy alapvetõen a
kibocsátás csökkentése irányába kell a
legnagyobb lépéseket tenni. 

A globális ÜHG-kibocsátás forrásai
a diagramon láthatók.

A legnagyobb ÜHG-kibocsátás az
energiaszektorhoz kötõdik, tehát lénye-
ges, hogy hogyan és mennyi energiát
termelünk és használunk fel. A szek-
tor célkitûzéseinek eléréséhez a meg-
újuló források felé kell fordulni, hiszen
ezek egy része szinte mindenki ren-
delkezésére áll (víz, szél, napsugárzás,
geotermikus), és amelyek kiegészíthe-
tõk a biomassza és a hidrogén felhasz-
nálásával. 

Ma a megújuló energiák aránya 20-
25%, és ezt kellene 2050-re 90%-ra
emelni. A megújuló energiaforrások

használatának aránya természetesen
nagyban függ egy ország adottságaitól,
technológiai fejlettségétõl és energia-
politika céljaitól. 

Ugyanakkor a megújuló energiafor-
rás használatának magas aránya önma-
gában nem elegendõ, hiszen számos
afrikai országnak a fa szinte az egyet-
len energiaforrása, de a nagyon rossz
hatásfokú hasznosítás miatt ebbõl nem
sok elõny származik. 

A megújuló energia hasznosításánál
ugyanakkor számos mûszaki és gazda-
sági kérdést kell még megoldani, a mû-
szakiak egyik legfontosabbika az ener-
gia tárolása. Az akkumulátorok mérete,
súlya, alapanyagigénye (lítium) és maj-
dani újrafeldolgozása nagy kihívást je-
lent a fejlesztõknek. Számunkra külö-
nösen fontos, hogy a biomassza
esetében külön is gondolni kell az egyes
folyamatok zöldítésére, mivel a kiter-
melés, aprítás stb. és a mozgatás egyes
elemei nagyban ronthatják a zöld
energia egyébként kedvezõ mutatóit.

A szállítás és közlekedés által kibo-
csátott üvegházhatású gázok nagyon
jelentõs részarányt képviselnek az
összes kibocsátásban, de talán ez az
egyik olyan terület, ahol jelentõs elõ-
relépéseket lehet elérni. 

Az ókori római intelmet „Navigare
necesse est...”5 aktualizálva egy kis át-
alakítással most is elmondhatjuk, hogy
a közlekedés létünk alapeleme, legyen
szó a gazdaságról vagy magánéletrõl,
bár kétségtelen, hogy szerepe és súlya
nagyban függ a gazdasági fejlettségtõl. 

Óriási lehetõségek rejlenek a vasút
szerepének növelésében, amely már
most is az egyik legkisebb kibocsátó, és
már most is reális lehetõség a teljes vas-
úti közlekedés villamosítása. (Ígéretes
az üzemanyagcellás hidrogénmeghaj-

tás is, de jelenleg még túl költsé-
ges és további mûszaki fejlesztést
igényel.) A vasút fejlesztése azért
is jelentõs, mert a közlekedésbõl
származó kibocsátás zömét a köz-
úti szállítás és személyforgalom
adja. Ezek egy részének vasúttal
való kiváltása még mûszaki fej-
lesztés nélkül is jelentõs kibocsá-
táscsökkenést eredményezne. 

A gépkocsik szerepét illetõ-
en kiemelésre került, hogy Eu-
rópában 245 millió személyautó
van, ám csupán 1%-a hibrid
vagy elektromos. Az elektromos
autók további térnyeréséhez bõ-
víteni kell a töltõállomások
rendszerét, amely a nemzeti és
nemzetközi elektromos hálóza-

tok felülvizsgálatát és fejlesztését is
megköveteli, de foglalkozni kell az
ilyen autók gyártásának környezetvé-
delmi vonatkozásaival is. Figyelembe
kell venni azt is, hogy fõleg az infra-
struktúrálisan hátrányosabb helyzetû
térségekben az alapvetõ ellátási felada-
tokat még hosszú ideig belsõ égésû
motoros jármûvek fogják biztosítani.
Az elektromos autók drágábbak, széle-
sebb körû elterjedésük csak a piaci fo-
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5 „Navigare necesse est, vivere non est ne-
cesse”, hajózni szükséges, élni nem muszáj.
Cnaeus Pompeius Magnus (i. e. 106 – i. e.
48) biztatása tengerészei számára a vihar
okozta nehézségek leküzdésére
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lyamatokba való beavatkozással
mûködhet, legyen az szabályozás, tá-
mogatás, vagy a szennyezés mértéke
utáni adó jellegû díjfizetés. A panelbe-
szélgetés során a BMV képviselõje ja-
vasolta, hogy a szén megfelelõ ára tölt-
sön be ilyen szerepet. 

Elodázhatatlan kérdés a repülés
fenntarthatóbbá tétele, de alapvetõ vé-
leménykülönbség van a tekintetben,
hogy a fenntarthatóság költségeit ki fi-
zesse meg. A WizzAir képviselõje azt
hangsúlyozta, hogy az átalakulás piaci
erõk hatására is végbemegy, de az
anyagi vonzatokkal minden érintettnek
szembe kell néznie, és meghatározó,
hogy a kormányzat miként vesz részt
a folyamatban, hogy se túl ne szabá-
lyozza, se túl kevéssé ne ösztönzzön a
változásokra.

A körkörös gazdaságról szóló szek-
ció hangsúlyozta, hogy a magas haté-
konyságú és pazarlás nélküli, alacsony
szennyezéskibocsátás mellett megvaló-
suló termelésre óriási szükség van, hi-
szen a növekvõ és egyre urbanizálódó
népesség ellátását a nyersanyagforrá-
sok kimerítése és a klíma megvédése
mellett kell megoldani. 

Több elõadó hivatkozott a köztár-
sasági elnök megnyitó beszédében
elhangzott,  a „hulladék nem szemét,
hanem erõforrás” megállapításra. A Tet-
rapack és a Vodaphone mutatott be jó
példákat az újrafeldolgozásra, amely-
nek alapja a szelektív hulladékgyûjtés
infrastruktúrájának megteremtése és
megszervezése, de szükséges a terme-
lés dekarbonizációja is, amihez jelen-
tõs kutatási és innovációs tevékenység
szükséges, nem beszélve az ezeket le-
hetõvé tevõ forrásokról. A Tetrapack

külön is foglalko-
zott a bio-packa-
ging és ezen belül
a fa szerepével. 

Ahogy azonban
az ENSZ EGB kép-
viselõje erre fel-
hívta a figyelmet,
a körkörös gazda-
sággal kapcsolat-
ban számos kon-
cepcionális kérdés
van még nyitva,
definíciók, szabvá-
nyok és elfogadott

mérési módszerek híján nehéz a célok
mérése. Ebben a panelben került sor az
erdõk és a rájuk épülõ ipar, mint törté-
nelmi mértékben is körkörös gazdaság
lehetõségeinek bemutatására is. (Lásd
a következõ cikkünket.)

A finanszírozással foglalkozó szek-
ció résztvevõi hangúlyozták, hogy a
fenntarthatóság eléréséhez a gazdasági
feltételek és pénzügyi források megte-
remtése és folyamatos rendelkezésre
állása  elengedhetetlen. 

A Glasgow-i megállapodások6 céljai-
nak elérése alapvetõen a finanszírozás-
tól függ, legyen szó
nemzetközi, állami,
vagy magánforrá-
sokról. A források
meg is lennének,
de számos kocká-
zat tántoríthatja el a
befektetõket, hi-
szen fennáll a hitel-
kockázat, az adott
országban a szabá-
lyozási kockázat
(pl. új adó kiveté-
se), vagy a reputá-
ciós (kedvezõtlen
megítélésbõl szár-
mazó) kockázat, esetleg ezek kombiná-
ciói. Ezeket célszerû kiiktatni, de leg-
alább minimalizálni. 

Növelni kell továbbá a források mo-
bilitását, elsõsorban a feltörekvõ pia-
cokon; ösztönözni kell a zöld projek-
tek indítását; be kell vonni a
magántõkét (ehhez szükséges a koc-
kázatcsökkentés is); aktivizálni kell az
intézményi befektetõket és természe-
tesen finanszírozni kell az innovációt.
Összefoglalva úgy tûnt tehát, hogy a
zöld finanszírozást nem a pénzforrások
korlátozzák be, hanem olyan szabályo-
zásra van szükség, amely biztosítja a
források megfelelõ hasznosulását.

A fentiek természetesen csak sze-
melvények egy rendkívül gazdag és re-

mekül megszervezett konferenciából,
egy ilyen terjedelmû cikkben csupán
azokra a területekre szorítkoztunk,
ahol az erdõ közvetlenül vagy kölcsön-
hatás formájában megjelent. 

Ugyanakkor meg kellett állapíta-
nunk azt is, hogy az erdõ számos más
területen is megjelenhetett volna, mint
a klímavátozással, vízzel, mezõgazda-
sággal, fenntartható városokkal vagy a
hulladékkal foglalkozó szekciókban,
tehát van még tennivalónk, hogy az er-
dõ sokrétû szerepét más területeken
tovább erõsítsük. 

Meg kell jegyezni azt is, hogy az
„Energiahatékonyság és Biztonság –
Megváltoztatja-e a »Láthatatlan üzema-
nyag«7 a geopolitikát?” címû szekció
jelentõsége az elhangzás pillanatában
más volt, mint most, különösen az el-
múlt hetek történéseinek fényében.

A konferencia során az optimizmus
mellett számos aggály fogalmazódott
meg a klímacélokra vonatkozóan. Bár
intenzív munka zajlik valamennyi szak-
területen, valószínû, hogy a 2030-as cé-
lok sok ország számára nem lesznek
megvalósíthatók és még a 2050-es cé-
lok megvalósulása sem egyértelmû. 

A különbözõ intézkedések számos
esetben egymást segítik, máskor pedig
éppen ellentétes hatásúak (jól ismert
erdészeti példa: a megújuló pálmaolaj
elõállítása természetes ökoszisztémák
helyén létesített ültetvényeken). 

Azt viszont minden résztvevõ hang-
súlyozta, hogy a hatékony, globálisan
koordinált, a digitalizáció biztosította
lehetõségekkel élni tudó és akaró új
gondolkodás és viselkedésmód a siker
elengedhetetlen feltétele, azaz valódi
változásokat csak akkor tudunk elérni,
ha mi magunk is hajlandók vagyunk
megváltozni.

Csóka Péter, FAO – 
Csókáné dr. Szabados Ildikó, AM

Fotók: Planet 2021 Budapest

ESEMÉNYEK, BESZÁMOLÓK
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6 Glasgow Climate Pact (Glasgow-i Klíma-
egyezmény)

7 A „láthatatlan üzemanyag” vagy ötödik
üzemanyag az energiahatékonyság mint
energiaforrás neve
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Indulóban szeretném leszögezni, hogy az erdõ és erdészet
önmagukban is a körkörösség megtestesítõi, hiszen az erdõ
úgy tud nyersanyagot biztosítani, hogy közben az újrater-
melhetõ, és ha bölcsen gazdálkodunk vele, akkor úgy jutunk
hosszú távon is nyersanyaghoz, hogy közben nem éljük fel a
nyersanyagbázist – ez nem sok területrõl mondható el. 

Másrészt, az erdõbõl származó termékek nagyon hosszú ter-
mékláncokba rendezhetõk, és az egymásba átalakítható ter-
mékek igazából számos körkörös
gazdasági elmélet alapjaiban megje-
lennek. Ráadásul amíg fenntartható er-
dõgazdálkodást folytatunk és látszó-
lag faanyagot termelünk, számos
egyéb értéket is elõállítunk, amelyek
alapvetõ elemei az összefoglalóan ter-
mészeten alapuló megoldások nevû
eszköztárnak. 

Ilyen például a szénmegkötés: a vi-
lág erdei 662 Gt szenet tartalmaznak, mely hatalmas mennyi-
ség. Ilyen a konferencián sokat emlegetett víz is, mert a világ
édesvízkészletének 75%-a hegyvidéki és erdõs vízgyûjtõkbõl
származik. A biodiverzitásban alapvetõ az erdõ, hiszen a szá-
razföldi élõlények mintegy 80%-a él erdõben. Vagy vegyük a
mezõgazdasági termelést: talajvédelem, a termesztett növé-
nyek alap génkészletei, beporzás, csak néhány nélkülözhetet-
len, erdõ által biztosított szolgáltatás, melyek nélkül nincs me-
zõgazdaság. És végül itt vagyunk mi, az emberiség, akik már
ma is 60%-ban városlakók és az ottani lét, a tiszta levegõ, por-
és zajelnyelés, nem beszélve a gyógyításunkra felhasznált ter-
mékekrõl, melyek mind erdõbõl származnak, és erdõ nélkül
az ember, mint faj sem létezhetne.

Akkor tehát minden rendben az erdõk körül? Egyáltalán
nem. Az utóbbi évek lassuló trendje ellenére is riasztó ütem-
ben csökken az erdõterület, még mindig 4,7 millió hetár er-
dõt veszítünk el évente, ez Magyarország erdõterületének
több mint a duplája. 

Hogyan történhet mindez, ha az erdõ ennyire fontos?
Úgy, hogy ez elõbb felsorol javak és szolgáltatások többsé-
géhez nem kapcsoltunk értéket, és a piac alapvetõ fogyaté-
kossága az, hogy ezeket érték hiányában nem tudja kezel-
ni. Így aztán az erdõt átalakítjuk valami mássá, ami „jobban
fizet”, azaz értékkel mérhetõ hasznot hajt. 

A földhasználatváltás fõ oka a mezõgazdaság. Egy új FAO
tanulmány szerint az eltûnõ erdõ 90%-ban mezõgazdasági
földterületté alakul. Egyes kontinenseken ez a nagyüzemi
mezõgazdaság miatt van, máshol az önellátásra termelés
szükségessége miatt. Mindez úgy történik, hogy közben a
megtermelt élelem nagy hányada, 30%-a elvész. Szinte õrült-
ség az, hogy folyamatosan növeljük a termõterületet, az er-
dõk pusztítása árán is, miközben a mintegy 800 millió éhe-
zõ vagy alultáplált ember ellátására elegendõ fedezetet
nyújtana a jelenlegi 30% körüli veszteség visszaszorítása,
mégsem ebbe az irányba próbálunk elmozdulni. Pedig az
erdõterület és a mezõgazdasági termelés egyidejû növelése

lehetséges, egy 2016-ban készült FAO vizsgálat szerint 26
országnak már sikerült ezt megvalósítania.

Az energia ugyancsak egy érdekes kérdés. A kitermelt
faanyag (4 milliárd m3) felét égetjük el energiatermelés cél-
jából, ráadásul nagyon rossz hatékonysággal, ami nemcsak
nyersanyagpazarlás, hanem rendkívül egészségkárosító is.
Ennek költsége óriási, mégsem nagyon teszünk ellene. 

Ugyancsak az erdõ károsodik, ha a társadalom normális
mûködését felborító folyamatok jelentkeznek. A belsõ fegy-

veres konfliktusok, a háborúk, a nyo-
mukban fellépõ migráció és az ellá-
tórendszerek összeomlása, mind a
hozzáférhetõ természeti erõforrások,
mint az erdõ, ellenõrizetlen kiakná-
zásához, túlhasználatához vezetnek.

Végezetül álljon itt egy számadat a
költségekrõl: a Világgazdasági Fórum
szerint az ökoszisztémák pusztulásá-
nak költsége elérheti a világ GDP-jé-

nek 10%-át (8 ezer milliard dollár). Ez egy olyan költség, amit
anélkül fizetünk meg, hogy igazából tudatában lennénk. 

Egyfelõl tehát ott vannak az erdõ javai és szolgáltatásai,
amikre ugyan óriási szükség van, de amit érték híján nem tu-
dunk  a gazdaságban értelmezni, másfelõl ott vannak a hatal-
mas költségek, amelyek ellen nem teszünk semmit, mert nem
közvetlenül érzékelhetõ módon, hanem rejtetten jelentkez-
nek. Belátható tehát, hogy a  rendszer alapjaiban hibás, így
nem képes a megfelelõ irányba ösztönözni.

A panelbeszélgetés indító kérdése úgy hangzott: elég
gyorsan zárul-e a kör, azaz elég gyorsan tesszük körkörössé
a gazdaságot? A válasz egyértelmû nem.  

Ha úgy kérdezzük, zárul-e a kör egyáltalán, a válasz az,
hogy remélhetõleg, mert egyszerûen nincs más alternatívánk.
Ha a környezeti változások túljutnak az utolsó fordulópon-
ton, akkor a sok tárgyalás és erõfeszítés mind csak üres be-
széddé válik, mert onnan már nem lesz visszaút, és mindent
meg kell tennünk, hogy ezt elkerüljük. 

Többek között azért, mert bár a nemzetközi statisztikák
közölnek adatokat az úgynevezett erdõtõl függõ közössé-
gekröl, definíció szerint néhány tíz- vagy százmillióban ha-
tározva meg a létszámukat, de ne áltassuk magunkat, mert
ez a szám 7,9 milliárd, azaz mi, emberek, mindannyian. Ha
ezt elfelejtjük, akkor nincs jövõ, nincs körkörös gazdaság,
nincs semmi, és jobb, ha ezt magunktól ismerjük fel, mi-
elõtt a Természet hozza ezt tudomásunkra.

Zárszó: ahhoz, hogy valóban záruljon a kör, hogy létre-
jöjjön a körkörös gazdaság, a sokat emlegetett mélyreható
változásra van szükség. Mélyreható, mert mindent meg kell
változtatnunk: ahogy termelünk, ahogy fogyasztunk, ahogy
a világról gondolkodunk, ahogy együttmûködünk országok,
gazdasági és érdekcsoportok és szektorok között, és meg
kell értenünk, hogy nem egyedi problémákat kell megpró-
bálni megoldani, hanem minden problémát rendszerben
kell szemlélnünk és kezelnünk.

Csóka Péter, FAO

KITEKINTÉS
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Körkörös gazdaság 2021 – elég
gyorsan zárjuk a kört?

A Planet 2021 panelbeszélgetésében elhangzott hozzászólás átirata
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Jelen írásunkban a „Magas genetikai
értékû, vegetatív akác szaporítóanyag
üzemi termelési rendszerének kialakí-
tása” címû (Azonosító: GINOP-2.1.2-8-
1-4-16-2017-00022) projekt célkitûzé-
seinek, eredményes megvalósításának
jelentõsebb mérföldköveit ismertetjük. 

A projekt gesztora a Napkori Erdõgaz-
dák Termelõ és Szolgáltató Zrt., amely a
Tiszántúl egyik legjelentõsebb erdészeti
magánvállalkozása, többek között fejlett
akáctermesztést, faanyag-értékesítést és
vadgazdálkodási tevékenységet végez,
továbbá igen jelentõs erdészeti közjóléti
tevékenységet is folytat. 

2019-ben a Napkori Erdõgazdák
Zrt. az Erdészeti Tudományos Intézet
szakembereivel olyan projektterveze-
tet állított össze, amely célul tûzte ki,
hogy az újonnan szelektált, kiváló tu-
lajdonságokkal rendelkezõ akácegye-
dekre olyan szaporítási eljárást dolgoz
ki, mellyel homogén, fajtaazonos sza-
porítóanyagot lehet elõállítani üzemi
mennyiségben. A projekt fõ feladata
tehát maga a szaporítási eljárás inno-
vatív megalkotása, melyhez kapcsoló-
dóan az alábbi fejlesztések valósultak
meg:

• Törzsfák szelekciója és minõsíté-
sük archiválása.

• Mikroszaporításuk indítása (5 anyai
vonal), csemeték elszaporítása in-
kubációs térben, csemeték gyöke-
reztetése.

• A kialakított vegetatív szaporítási
rendszerrel üzemi mennyiségû,
piacképes, magas genetikai érté-
kû csemeték elõállítása.

• A termelési rendszerben alkalma-
zott öntözési, növénytáplálási
rendszer segítségével erõs gyö-
kérzetû, stressztûrõ csemeték elõ-
állítása.

Az írás egy termesztési technológia
innovatív bemutatását tartalmazza, en-
nek megfelelõ alfejezeti tagolással.

Kezdeti lépések
A projekt elsõ lépéseként akác törzsfák
– összesen 5 egyed – kiválasztására ke-
rült sor az ország egyik legjelentõsebb
akáctermesztõ körzetében (Nyírség),
akác klón- és fajtakísérletek, valamint
magtermesztõ ültetvények részletes be-
járása alapján. A kiválasztott egyedeket
a projekt résztvevõivel közösen meg-
vizsgáltuk és értékeltük, majd kiválasz-
tottunk öt egyedet – 2 egyedet a Deb-
recen 14G, egy egyedet a Hajdúhadház
10K erdõrészletben található kísérletbõl,
valamint további két egyedet a Napkori
Erdõgazdák Zrt. területén található
törzsfagyûjteménybõl.

A törzsfákról szaporítóanyagot gyûj-
töttünk szövettenyésztéses szaporítás
(mikroszaporítás) céljából.

A mikroszaporított növényi anyag
képezte alapját az üvegházi, a gyökér-
dugványról történõ nagyüzemi szapo-
ríthatósággal kapcsolatos kísérletek és

megfigyelések lefolytatásának. A törzs-
fák termõhelyének leírását, valamint a
fenológiai és morfológiai jellemzõik
szabatos leírását formanyomtatványo-
kon rögzítettük. 

Kiinduló szaporítóanyagok elõállítása
2019 júniusában, a Szegedi Flóratom Kft.
által elõállított mikroszaporított akác
egyedek egy részének Napkorra történõ
elszállítására került sor. Az elszállított té-
tel 3 törzsfa utódaiból állt, több mint
10 000 db növényt foglalt magában. 2019
júliusában, Napkoron a kiültetett nö-
vénykék vizsgálatára került sor. Az ültet-
vény területe 0,65 hektár (25x260 m)
volt. A telepítés három ütemben történt,
a Flóratom Kft. telepén mikroszaporítás-
sal elõállított akáccsemeték mennyiségé-
nek függvényében.

2019. október elején a kiültetett cse-
meték magasságmérését végeztük el.
A mérési adatok kiértékelését követõ-
en kijelöltük azt a két ígéretes klónt (az
NK2 és PL251 jelzõszámúak), amelyek-
bõl mikroszaporítással újabb utódállo-
mányt hoztunk létre. A téli idõszakban
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biztosítottuk a csemeték vadkár elleni
védelmét.

A szaporítási technológia gyakorlata
2020 áprilisában, Debrecenben, Hajdú-
hadházon, valamint Napkoron a kije-
lölt és továbbszaporított öt törzsfáról
gyökérdugványokat gyûjtöttünk. Ezzel
párhuzamosan a mikroszaporítással
elõállított csemetékrõl is megtörtént a
gyökérdugványok begyûjtése. A szapo-
rítóanyagokat az ültetés megkezdéséig
hûtõkamrában tároltuk.

2020. május elején kerültek kiülte-
tésre a csemetekert 1. parcellájába a
2019-es évben megnevelt csemeték,
melyekrõl korábban gyökérdugványt
szedtünk. Ugyancsak ekkor történt
meg a gyökérdugványok ültetése (dug-
ványozása) a 2. parcellába. 

A dugványozás elõtt talajmaróval
egyenletesen morzsalékos ültetõ
ágyat készítettünk, ezt követõen egy
horonyhúzóval készítettük el az ültetõ
hornyokat. Az ültetõ horonyba kézzel
helyeztük, terítettük el a gyökérdugvá-
nyokat, amit szintén kézzel, gereblyé-
vel takartunk be. A dugványok takará-
sánál lényeges követelmény volt, hogy
ne tömörítsük nagyon a takaró földet.
A dugványozás végeztével a területet
beöntöztük. Öntözés után juttattuk ki
a gyomirtó szert, melyet újabb öntözés
követett. A gyökérdugványok megere-
déséig ügyeltünk rá, hogy a talaj ne
száradjon ki, szükség esetén öntöz-
tünk. A nyár folyamán többszöri kézi
kapálással, gyomlálással igyekeztünk
gyommentesen tartani a területet. Ezen
felül kétszeri gépi sorközápolást is vé-
geztünk sorközmûvelõ kultivátorral.

2020. június végén hoztuk el a labo-
ratóriumból a mikroszaporított cseme-
téket, amelyeket azonnal kiültettünk.
Ültetés elõtt talajmaróztunk, majd a
síkfólia és a csepegtetõ szalagok lefek-
tetése történt meg. A kiültetés után az
akklimatizációs idõszakban két hétig a
csemetéket Raschel-hálóval árnyaltuk,
védve ezzel a napsugarak káros, per-
zselõ hatásától. A csemetéket kétna-
ponta tápoldatoztuk, az elsõ 3 hétben
foszfor túlsúlyos tápoldattal, majd ezt
követõen kiegyenlített (NPK 20-20-20)
tápoldattal öntöztük. A csemeték tövét
gyomláltuk. A csemetéket augusz-
tus 20. után már nem tápoldatoztuk to-
vább. Ezen idõszakban a síkfóliát is el-
távolítottuk a csemetékrõl. 

A különbözõ vegetatív szaporítási
móddal elõállított csemeték elhelyezé-
sére három parcellát alakítottunk ki, a
következõk szerint:

1. parcella: 2/0 iskolázott mikrosza-
porított csemeték (2 éves csemeték),

2. parcella: gyökérdugványból elõ-
állított csemeték (1 éves csemeték),

3. parcella: A két ígéretes akác fajta-
jelölt (NK2 és PL251) mikroszaporítás-
sal elõállított csemetéi (1 évesek).

2020. november elején a kiültetett
csemeték állományfelvételét végeztük
el. A kétéves csemeték esetében (1.
parcella) magasságot és gyökfõátmérõt
mértünk, míg az egyéves csemeték
esetében (2. és 3. parcella) csak ma-
gasságot mértünk.

A felvételezések alapján az 1. par-
cellában (2 éves mikroszaporított cse-
meték) a legjobb átlagmagasságot a
PL35 jelû klón, míg a legjobb gyökfõ
átlagátmérõt az NK2 jelû klón érte el.
A 2. parcella (1 éves gyökérdugvány-
ról szaporított csemeték) esetében a
legjobb növekedésû a PL251 jelû klón
volt, míg a 3. parcella (1 éves mikro-
szaporított csemeték) felvétele alapján
a legjobb növekedést az NK2 jelû akác
klón mutatta.     

2020. március hónapban, Napkoron
(Napkor 0185/5,6,7,16,17,18. hrsz.) és
Nyírbogdányban (Nyírbogdány 019/32
hrsz.) részletes termõhelyfeltárási vizs-
gálatokat végeztünk akác kísérleti és
üzemi telepítések céljából. A részletes
termõhelyfeltárási és talajlaboratóriumi
vizsgálatokat követõen a mikroszapo-
rítással elõállított csemeték egy részé-
vel (NK1, NK2, PL40 és PL251 jelû kló-
nokkal és Üllõi akác fajtával) 2020
májusában az említett területeken tág
hálózatú akác iparifa ültetvény kísérle-
teket létesítettünk mintegy 5,39 hektáron.

2020. november 20-án a csemete-
kert és az iparifa ültetvény (Napkor
0185/5,6,7,16,17,18. hrsz.) növény-
anyagából levélminták gyûjtésére ke-
rült sor az újabb genetikai vizsgálatok
elvégzéséhez.

A fajtaelismertetési eljárás 
megkezdése 

2021 áprilisában az akác fajtajelöltek
DUS-vizsgálatának megkezdése céljá-
ból a csemetéket elszállítottuk a NÉ-
BIH Helvéciai Fajtakísérleti Állomásá-
ra. A csemeték ültetését még aznap
megkezdték.

A DUS vizsgálatokat az új növény-
fajták oltalmára létesült nemzetközi
egyezmény, az UPOV (L’Union inter-
nationale pour la Protection des Obten-
tions Végétales) szabályozza. Az Egyez-
ményhez Magyarország 1983-ban
csatlakozott. A betûk a következõket
jelentik: 

D=Distinctness=Megkülönböztethe-
tõség. A fajta minden más közismert
fajtától különbözik. 

U=Uniformity=Egyöntetûség. A fajta
megfelelõen egyöntetû, ezáltal leírha-
tó, beazonosítható. S=Stability=Stabili-
tás. A fajta évrõl évre, minden szaporí-
tási ciklus után ugyanúgy néz ki.

A sikeres DUS vizsgálat „eredménye
egy új növényfajta, amely:

1. állami elismerést kaphat – ezáltal
Magyarországon és az EU összes tagor-
szágában forgalmazható. 

2. Hazai fajtaoltalmat kaphat – ezál-
tal Magyarország területén „védetté”
válik.

3. EU (CPVO) fajtaoltalmat kaphat –
ezáltal az EU teljes területén „védetté”
válik.

A kapcsolódó genetikai vizsgálatok
A szelektált öt törzsfa és utódainak ge-
netikai vizsgálatának elvégzésére több
ütemben a Soproni Egyetem Erdészeti
Tudományos Intézetének Genetikai
Laboratóriumában került sor, dr. Cseke
Klára tudományos fõmunkatárs szak-
mai irányításával.

Az elvégzett vizsgálatok alapján kije-
lenthetõ, hogy az általunk szelektált öt
akác fajtajelölt esetében nincs egyezés
a korábban vizsgált fajtákkal, fajtajelöl-
tekkel összevetve, mind az öt fajtajelölt
egyedi genotípusnak tekinthetõ.

Idõközben megtörtént az öt új akác
fajtajelölt bejelentése állami fajtaelis-
merésre a NÉBIH illetékes hatósága, az
Erdészeti Szaporítóanyag Felügyeleti
Osztály részére. A bejelentett klónok a
következõk: Robinia pseudoacacia L.
NK1 ’Laposi’ – A törzsfa Napkoron, a
Napkori Erdõgazdák Zrt. plantázsában
található. Robinia pseudoacacia L. NK2
’Napkori’ – A törzsfa a Napkor 138 E er-
dõrészletben áll, a Napkori Zrt. telepí-
tésében, kommersz származás. Robinia
pseudoacacia L. PL35 ’Hajdúsági’ –
A törzsfa a Hajdúhadház 10K erdõrész-
letben, a püspökladányi ERTI magonc-
plantázs utódvizsgálataként telepített
fa. Hajdúsági származás, külön legyûj-
tött magról nevelve. A Nyírerdõ Zrt. te-
rületén lévõ kísérletként, Nyírerdõ Zrt.–
ERTI együttmûködés alapján. Robinia
pseudoacacia L. PL40 ’Farkasszigeti’ –
A törzsfa a Debrecen 14G erdõrészlet-
ben található, a püspökladányi ERTI
magoncplantázs farkasszigeti szárma-
zású törzsfájáról, utódvizsgálatként,
magból nevelt csemeteként ültetve. A
Nyírerdõ Zrt. területén lévõ kísérlet-
ként, Nyírerdõ Zrt.–ERTI együttmûkö-
dés alapján. Robinia pseudoacacia L.
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PL251 ’Püspökladányi’ – A törzsfa a
Debrecen 14G erdõrészletben találha-
tó, a püspökladányi ERTI magonc-
plantázs püspökladányi származású
törzsfájáról utódvizsgálatként, magról
nevelt csemeteként ültetve. A Nyírer-
dõ Zrt. területén lévõ kísérletként,
Nyírerdõ Zrt.–ERTI együttmûködés
alapján.

Az együttmûködés során elért 
eredmények

Az elért kutatás-fejlesztési és innováci-
ós eredmények, melyeket egy vállalko-
zói pályázat alapozott meg, eredmé-
nyességét tekintve példaértékû lehet
más, az erdészeti ágazatban dolgozó
vállalkozás számára is.

• Sokrétû és folyamatosan végzen-
dõ terepi feladatok részben nagy
kézimunkaigénnyel (faállomá-
nyok, illetve törzsfák felkeresése,
kiválasztása, vegetatív úton való
szaporításuk, a klónkísérlet helyé-
nek kijelölése, a létesítés munkái,
a kísérletek folyamatos értékelése
az adatok feldolgozásával).

• A részben új termesztési techno-
lógia kialakítása a vonatkozó sza-
kirodalom részletes feldolgozását
igényelte.

• Publikációs tevékenységet foly-
tattunk.

• Megkezdtük a nemzetközi kap-
csolatok, piaci lehetõségek feltá-
rását, kialakítását.

• Exporttevékenység beindításának
elõkészületei is megtörténtek. 

A projekthez kapcsolódó publikációs
tevékenység

Szakmai fórumokon, elõadások kere-
tében több alkalommal beszámoltunk
a projekt elõrehaladásáról, az elért
eredményeinkrõl. Publikációs tevé-
kenységet folytattunk, melynek során
a projekt ideje alatt több szakmai cikk
jelent meg.

Publikációk
A Magyar Mezõgazdaság c. szaklap
73/2018 (nov. 14) számában innovatív
jelleggel mutattuk be a mikroszaporí-
tás alkalmazásának lehetõségeit az
akác szelekciós nemesítésében: Boro-
vics A., Keserû Zs., Csiha I., Rásó J.,
Támba M., Rédei K. 2018. Mikroszapo-
rítás az akácnemesítésben. Magyar Me-
zõgazdaság, 73/2018. 2-3. 

Az International Journal of Horti-
cultural Science c. szaklap 2019. jú-
liusi számában – az elõzetes várako-
zásoknak megfelelõen – megjelent
egy újabb tudományos cikkünk,
amelyben a projektben részt vevõ ku-
tatók átfogó képet adnak az akác faj-
ták gyökérdugványról történõ szapo-
rításáról, mely témakör szervesen
kapcsolódik a projekt témájához: Ke-
serû, Zs., Rédei, K., Rásó, J., & Kiss, T.
(2019). Propagation from root cut-
tings for black locust (Robinia pseu-
doacacia L.) improvement in Hungary:
a review. International Journal of
Horticultural Science, 25(1-2), 39-41.
https://doi.org/10.31421/IJHS/25/1-
2./2384 

Az Alföldi Erdõkért Egyesület 2021.
évi Kutatói Napja alkalmából megjelent
kiadványban is beszámoltunk a projekt
során létesített akác iparifa ültetvény
kezdeti vizsgálati eredményeirõl: Ábri
Tamás, Csajbók József, Rédei Károly,
Borovics Attila, Támba Miklós, Keserû
Zsolt (2021): Szelektált akácklónokkal
létesített akác iparifa ültetvény növé-
nyélettani és faállomány-szerkezeti
vizsgálatának kezdeti eredményei. Al-
földi Erdõkért Egyesület Kutatói Nap ki-
adványa. 89-103. 

2022. február 11-én, a Forests címû
svájci szakmai folyóirat (Q1, IF=2.634)
megjelentette a „Comparison of Juveni-
le, Drought Tolerant Black Locust (Ro-
binia pseudoacacia L.) Clones with Reg-
ard to Plant Physiology and Growth
Characteristics in Eastern Hungary: Early
Evaluation” („Fiatalkori, szárazságtûrõ
akác (Robinia pseudoacacia L.) klónok
növényélettani és növekedési tulajdon-
ságainak összehasonlítása Kelet-Magyar-
országon: korai értékelés”) címû kézira-
tunkat a adott témában: Ábri, T.; Keserû,
Z.; Borovics, A.; Rédei, K.; Csajbók, J.
Comparison of Juvenile, Drought Tole-
rant Black Locust (Robinia pseudoaca-
cia L.) Clones with Regard to Plant
Physiology and Growth Characteristics
in Eastern Hungary: Early Evaluation.
Forests 2022, 13, 292. https://doi.org/
10.3390/f13020292

Egyéb rendezvények
2019. augusztus 2-án, Napkoron cseh
szakemberek fogadására került sor. A
külföldi szakemberek a Brno-i Egye-
temrõl, valamint a Cseh Biomassza
Egyesülettõl érkeztek. Keserû Zsolt a
hazai akáctermesztés és kutatás aktuá-
lis helyzetét ismertette, míg Támba
Miklós részletesen bemutatta a Napko-
ri Erdõgazdák Zrt. mûködését és rész-
letesen ismertette jelen projekt témakö-
rét, céljait, feladatait. A szakmai
elõadásokat követõen a vendégek a
hazai akáctermesztés gyakorlati oldalá-
val is megismerkedhettek.

A cseh partner idõközben jelezte
szándékát a fajtajelöltek beszerzési le-
hetõségére vonatkozóan, kísérleti cél-
ból. Az említett szakmai együttmûkö-
dés – továbbiakkal kiegészülve –
nagyban elõsegítheti a projektben eléren-
dõ akác klón-, illetve fajtaszelekció
eredményeinek nemzetközi szintû
hasznosíthatóságát is.

A Cseh Erdészeti és Vadgazdálkodá-
si Kutatóintézet 2021-ben ünnepelte
fennállásának 100. évfordulóját, az
Opoènoi Erdészeti Kutatóállomás pe-
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dig alapításának 70. évfordulóját. Eb-
bõl az alkalomból került megrendezés-
re 2021. szeptember 7-8. között az Er-
dõmûvelõk szakmai konferenciája,
melyre szakmai elõadóként megtiszte-
lõ meghívást kaptunk.

A szakmai konferencián a követke-
zõ szakmai elõadást tartottuk meg,
részletesen ismertetve a projekt során
közösen elért eddigi eredményein-
ket:Zsolt Keserû, János Rásó, Károly Ré-
dei, Miklós Támba, Tamás Ábri, Attila
Borovics: Promising black locust (Robi-
nia pseudoacacia L.) variety-candida-
tes in Hungary: a short review. Confe-
rence of Silviculturists. Opoèno, Czech
Republic , September 7-8, 2021.

Merre tovább?
Az együttmûködés során létrehozott új
kísérleti klónokat (fajtajelölteket) jelen-
leg akác iparifa célú faültetvényben vizs-
gáljuk, részben új kutatási módszerek-
kel. A többféle hálózatban létesített

kísérletben vizsgálataink kiterjednek a
dendrometriai mérésekre (teljes fás állo-
mányfelvétel) hozamvizsgálatok céljából,
valamint növényélettani mérésekre – fo-
toszintetikus aktivitás, levélfelület index
(LAI) és normalizált vegetációs index
(NDVI) – egyaránt.   

Az ültetvényes gazdálkodás fejlesz-
tése és az arra alapozott feldolgozóipar
jövõje érdekében új megoldásokat kell
keresnünk. Az egyik nagy jövõ elõtt ál-
ló lehetõséget az ipari célú faültetvé-
nyek szélesebb körû elterjesztése je-
lentheti, amely egyúttal mezõgazdasági
módszerekkel történõ kezelést is ma-
gában foglaló magas színvonalú mun-
kakultúra meghonosítását is eredmé-
nyezi.

Az iparifa célú faültetvények vizsgá-
latának igen nagy gyakorlati jelentõsé-
ge van. A 2020-2030-as idõszakra ha-
zánkban jelentõsebb mérvû fahiány
prognosztizálható. Nemesnyár ültetvé-
nyeink területe fokozatosan csökken. 

Mivel az akác képes alkalmazkodni
a fatermesztés számára kedvezõtle-
nebb termõhelyi viszonyokhoz is, az
akác iparifa ültevények létesítésével
az elõre jelzett lehetséges fahiány
mérsékelhetõ lesz. Ahhoz, hogy jó mi-
nõségû iparifa alapanyagot tudjunk az
ültetvényeken megtermelni, elenged-
hetetlen az olyan növényélettani vizs-
gálatok elvégzése, amelyekre a fenti-
ekben utaltunk.

Az ökológiai adottságok teljes körû
ismerete, korszerû új fajták közter-
mesztésbe vonása, új termesztési tech-
nológiák kidolgozása és gyakorlatba
történõ bevezetése, valamint a teljes
termesztési ciklus zöld beruházási
szemléletû ökológiai, ökonómiai és fi-
ziológiai vizsgálata alapozhatja meg az
ültetvényekben rejlõ lehetõségek teljes
körû kiaknázását. Ehhez további inno-
vációs együttmûködésekre van szük-
ség a tudományos mûhelyek és a gya-
korlati hasznosítók között. 
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Folyamatosan nõ Magyarország fával
borított területe, miközben egyre több,
fenntartható módon felhasználható fa-
anyaggal rendelkezünk – mondta Zam-
bó Péter erdõkért felelõs államtitkár az
Erdõk Nemzetközi Napja alkalmából
tartott sajtótájékoztatón. A Soproni
Egyetem ugyanekkor kétmilliárd forin-
tos kutatási program elindulását jelen-
tette be, amelyben a klímaváltozás el-
leni fellépés keretében az erdõalapú
gazdaság gyakorlati megvalósításának
lehetõségeit vizsgálják.

A kormány elkötelezett az erdõterület
növelése területén, mivel azzal nagy-
ban hozzájárulunk a klímaváltozás ká-
ros hatásainak csökkentéséhez. Az el-
múlt idõszakban sikeresen elindítottuk
az Országfásítási Programot, melynek
keretében két év alatt több mint 42
ezer hektár új erdõ létesítésére pályáz-
tak már a magyar gazdák. A fásítási
kezdeményezéseket több állami min-
taprogram is népszerûsíti, így például
680 hektár erdõt hoztunk létre a Klí-
ma- és Természetvédelmi Akcióterv ke-
retében, a Településfásítási Program-
nak köszönhetõen pedig 1350
településen összesen 36 ezer sorfát ül-
tetünk el – ismertette az államtitkár.

Kitért arra is, hogy az erdõterületnél is
nagyobb arányban nõtt az ország straté-
giailag fontos favagyona. A mintegy 400
millió köbméternyi tartalékból szükség

esetén évente több millió köbmétert még
fenntartható módon lehet hasznosítani.
Az erdõk fenntartható kezelésének pél-
dájaként utalt arra, hogy a természetvé-
delmi szempontok tudatos érvényesíté-
sének köszönhetõen 2010 óta 25%-kal
nõtt az erdõkben a holtfa mennyisége,
amely hozzájárul a biodiverzitás növelé-
séhez, ezáltal javítja az erdõk
ellenálló és alkalmazkodó-
képességét.

Az állami erdõgazdaságok
által mûködtetett és fejlesz-
tett ökoturisztikai infrastruk-
túra segítségével pedig az er-
dõk évente 40-50 millió
látogatót fogadnak. 

Prof. dr. Fábián Attila, a
Soproni Egyetem rektora
bejelentette, hogy a fenntarthatóságot
az oktatási és a kutatási tevékenysége
középpontjába állító intézmény új,
összesen közel kétmilliárd forintos költ-
ségvetésû kutatási programot indít az
Innovációs és Technológiai Minisztéri-
um Tématerületi Kiválóság Programjá-
nak támogatásával. Az összesen 150
szakember közremûködésével megva-
lósuló ErdõLab projekt célja, hogy az
erdõalapú gazdaság területén valós
megoldási lehetõségeket kínáljon a klí-
maváltozás kihívásaira. 

A projekt célkitûzéseit bemutatva dr.
Borovics Attila, a SOE Erdészeti Tudomá-
nyos Intézet fõigazgatója figyelmeztetett,

hogy amennyiben nem fordítunk kellõ fi-
gyelmet az erdõk kezelésére, akkor a klí-
maváltozás hatására az erdõkben csök-
kenhet a produkciós képesség és
megnõhet a mortalitás. Ezért nemzetgaz-
dasági és klímavédelmi szempontból is
indokolt annak a vizsgálata, hogy a szén-
megkötési kapacitás megõrzésétõl

kezdve a biogazdaság fejlesztéséig mi-
lyen, a gyakorlatban is alkalmazható le-
hetõségeink vannak az erdõk fenntartha-
tó hasznosítására. A projekt keretében
olyan innovációkkal is foglalkoznak,
mint a szárazságtûrõ fafajok anyagát fel-
dolgozó fejlesztések, a zöld hõ elõállítá-
sa vagy a faalapú építõanyagok és szige-
telõanyagok fejlesztése. Összességében
az Erdõlab projekt céljai egybeesnek az
ENSZ által az Erdõk Nemzetközi Napja
alkalmából megfogalmazott iránymuta-
tással, amely a megújítható módon elõál-
lítható faanyag hasznosítására buzdít vi-
lágszerte – fogalmazott a fõigazgató.

Forrás és fotó: AM, SOE

Kétmilliárd forintos kutatási program indul
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A talajnedvességben, talajvízszintben és a kisvízgyûjtõk
lefolyásában észlelhetõ napi ingadozás kevéssé vizsgált
jelenség, annak ellenére, hogy az ingadozás sok esetben
jelentõs és számos fontos információ forrása lehet. A fluk-
tuáció okai sokfélék lehetnek: a fagyás-olvadás hatásai
mellett, az egyenlítõ környékén jellegzetesen délutánon-
ként megjelenõ csapadékok, a vízfolyás medrének hõmér-
séklet hatására jelentkezõ hidraulikus vezetõképességének
változása éppúgy az ilyen periodikus változás oka lehet,
mint a vegetáció napi ciklusú vízfelvétele. 

Az okozó hatások közül az egyik legjelentõsebb a mi klí-
mánkon a vegetáció vízfogyasztása. Különösen erõsen mu-
tatkozik meg ez az ingadozás erdõterületen és a fluktuáció
alapján visszaszámítható például az erdõ párologtatása is. 

A napi ciklusú változás
A talajnedvesség, a talajvíz és a lefolyás idõbeli változatos-
ságában hosszabb (többéves vagy éven belüli változékony-
ság) és rövidebb (pl. a napi periódus) ciklikus változásokat
különböztethetünk meg. Az évszakos változások jellemzõi-
nek vizsgálatával a különbözõ szakcikkek sora foglalkozik
és a hidrológiai szakkönyvekben is hosszasan taglalják ezt
a jelenséget, azonban a talajnedvesség, a talajvízjárás és az
alapvízhozam napi ingadozásáról irodalmat a szakkönyvek-
ben alig találunk. 

A lefolyásban jelentkezõ napi periódusú ingadozás Pört-
ge (1996) szerint csak kisvízgyûjtõkön (kb. 40 km2 nagysá-
gig) kisvízi idõszakban tapasztalható és csak a rajzoló víz-
mércével rendelkezõ állomásokon mérhetõ értékelhetõ
formában. A jelenség ritkábban magában a vízfolyás med-
rében vizuálisan is felismerhetõ. Lundquist és Cayan (2002)
vizsgálatai szerint azonban a napi periódusú hullámzás több
ezer km2-es vízgyûjtõnagyságnál is tapasztalható. A napi pe-
riódusidejû hullámzás nagyobb vízgyûjtõk lefolyásában va-
ló megjelenését igazolják Troxell (1936) és Meyboom (1965)
korábbi vizsgálatai is, ahol a jelenséget 40 km2-nél jóval na-
gyobb vízgyûjtõkön elemezték. 

A tény, hogy a napi periódusú talajnedvesség-, és talaj-
vízjárásnak, valamint vízhozam-ingadozásnak, a korábbi
tudományos irodalomban csak igen kevés figyelmet szen-
teltek, azon alapulhatott, hogy az általa képviselt mennyi-
ségi változás vízgazdálkodási szempontból alárendelt je-
lentõségûnek ítélt. Ehhez járult még az a tényezõ, hogy e
jelenség sokszor egyszerûen ismeretlen volt a mérést vég-
zõ számára. Közvetlenül a mederben sokszor alig felis-
merhetõ a napi ciklusú vízszintváltozás, a rajzoló nélküli
vízmércéken és a régi típusú, nem megfelelõ érzékenysé-
gû rajzolókon pedig ritkán kimutatható. A kimutathatóság
korlátját jelentette a hidrológiai gyakorlatban a lefolyási
adatok gyûjtésénél alkalmazott napi vagy a talajnedvesség
és talajvízszintek észlelésénél használt heti egyszeri észle-
lés, amellyel lehetetlen érzékelni ezeket a napi cikluside-
jû változásokat. 

A jelenlegi korszerû digitális adatgyûjtõ eszközök robba-
násszerû fejlõdésével egyre több lehetõség adódik nagy frek-

venciás adatgyûjtésre, amely rengeteg új információt szol-
gáltat a napi periódusú hullámzásról. 

A napi ciklusú hullámzásból levonható információk nem-
csak a vízkészletek és az azokból történõ vízfelhasználás
pontos számszerûsítésére, az adott terület, illetve víztartó
hidrológiai jellemzõinek becslésére alkalmasak, hanem na-
gyon jó diagnosztikai mutatói a klímaváltozásnak is. 

A két legjellemzõbb típus
A legtöbb esetben a felszínközeli talajvízjárásban és az alap-
vízhozamokban tapasztalható napi ciklusú változás fõ indu-
káló faktorainak a napsugárzást és a hõmérsékletet tekintjük. 

Télen a napi hullámzást általában a hóolvadás vagy a hõ-
mérséklet napon belüli fagypont alatti és fölötti változása
okozza (1. ábra), ezt hívjuk téli típusnak. A hóolvadás és a
fagyás-olvadás okozta napi periódusú hullámzás azokon a
fagyos napokon jelenik meg, ahol a hõmérsékleti amplitú-
dó 10 ºC körüli és a maximális hõmérséklet fagypont fölötti
(2. ábra). A talajvízállás és a lefolyás menete ebben az eset-
ben a levegõ-hõmérséklet menetével korrelál, tehát általá-
ban egy hajnali, reggeli minimummal és egy kora délutáni
maximummal jellemezhetõ.
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Napi ingadozás a hidrológiai jellemzõkben 
Prof. dr. Gribovszki Zoltán1, dr. Kalicz Péter1

1 Soproni egyetem geomatikai, erdõfeltárási és vízgazdálkodási intézet

Erdészeti hidrológiai mûszerkert és mérõeszköz a soproni
Hidegvíz-völgyben
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A fagyás és olvadás hatására jelentkezõ napi ciklus a víz-
folyások vízjárásában általában élesebben jelentkezik, mint a
talajvízszintekben (1. ábra). Ennek magyarázata a kisvízfo-
lyásoknál a medernek, illetve a meder közvetlen környezeté-
nek a talajvíztartóhoz képest kevésbé kiegyenlített hõmér-
séklete lehet. A talajvízben jelentkezõ ilyen típusú hullámzás
pedig általában a felszín közelében lévõ talajvízszinteknél, a
felszínhez közeledve egyre erõsödik.

A vegetációs idõszakban a párolgás a napi ingadozás
okozója, ami elsõsorban a vegetáció vízfelvételén keresztül
érvényesül (3. ábra), ezt hívjuk nyári típusnak. A nyári tí-
pus maximuma hajnalban jelentkezik, a minimuma pedig
délután, míg télen, amint láttuk épp fordított a maximumok
és minimumok megjelenési idõpontja. A napi hullámzás
okait és az azt felhasználó párolgásszámítási módszereket
Gribovszki et al. (2009) összegezte.

Az elõzõ két alaptípus az átmeneti idõszakokban átfedi
egymást, de a mi klímánkon inkább a vegetáció vízfelhasz-
nálása indukálta nyári ingadozás a kifejezettebb. Szolgáljon
erre példaként a Sopron melletti Hidegvíz-völgy két kisvíz-
gyûjtõjének vízhozam idõsorából kiválasztott négy karakte-
risztikus idõszak (4. ábra).

• Általában a tél vége felé (a kiválasztott 2001-es évben
márciusában–áprilisban), amikor a vízfolyásmenti te-
rületen a hajnali-reggeli idõszakban fagyok jellemzõ-

ek, de délután már melegebb az idõ (esetleg hótakaró
is van a felszínen, aminek olvadása szintén jellegzetes
napi ritmust követ) a vízfolyások hozama egy kora
reggeli minimummal és egy kora délutáni maximum-
mal jellemezhetõ (4. a ábra). 

• Miután a fagyok megszûnnek (ez 2001-ben májustól
jellemzõ) a vízfolyásmenti vegetáció transzspirációs
vízfelhasználása egyre meghatározóbb lesz. Ebben az
idõszakban a maximális vízhozam a reggeli idõszakba
tolódik és a minimum délután jelentkezik majd (4. b
ábra).

• Ahogy a vegetációs idõszakban elõrehaladunk és a ve-
getáció vízfogyasztása egyre erõteljesebbé válik az in-
gadozás mértéke is fokozódik. A maximális ingadozás
július–augusztusban jellemzõ és mértéke 4-5-szöröse a
májusinak. Az ingadozást a vízhozamhoz hasonlítva
megállapítható, hogy míg májusan alig 2-3%-a a víz-
hozamnak, addig júliusra annak 50%-át is eléri (4. c
ábra). A téli ingadozást a nyárival összehasonlítva a
nyári általában sokkal jelentõsebb.  

• Októberben a transzspiráció indukálta nyári és a fa-
gyás-olvadás indukálta téli típus ismét kezd átfedni,
de a növényi vízfelvétel hatása egész október végéig
érzékelhetõ (4. d ábra).

Mivel az indukáló hatások közül a párolgás az egyik leg-
jelentõsebb, ezért ezen információnak a szignál elemzése
alapján történõ visszanyerésével célszerû részletesebben is
foglalkozni, hiszen ennek segítségével a talajvízfüggõ erdõk
felszín alatti vízbõl történõ vízfogyasztása is számszerûsíthe-
tõvé válik. 

Köszönetnyilvánítás
Jelen publikáció a TKP2021-NKTA-43 és az  FK 134547

számú projektek támogatásával valósult meg. A TKP2021-
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Technológiai Minisztérium Nemzeti Kutatási Fejlesztési és In-
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pályázati program finanszírozásában valósultak meg.
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1. ábra. A téli ún. hõmérsékleti típus menete a Sopron melletti
Hidegvíz-völgy egy részvízgyûjtõjének vízhozam és egy vízfo-
lyásmenti talajvízkút vízállás idõsorában

3. ábra. A nyári ún. párolgási típus menete a Sopron melletti
Hidegvíz-völgy egy részvízgyûjtõjének vízhozam és egy vízfo-
lyásmenti talajvízkút vízállás idõsorában 

2. ábra. A téli típus megjelenése a talajvízjárásban a légnyomás-
sal, a csapadékkal és a hõmérséklettel összehasonlítva Rhein-
kampnál (Eimern 1950 nyomán)
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4. ábra. A napi ingadozás jellegzetes típusai két szomszédos kisvízgyûjtõ vízhozamában: Vadkan-valley – Vadkan-árok, Farkas-
valley – Farkas-árok, Baseflow – alapvízhozam (Gribovszki et al. 2006)

Dicséret illeti az erdészeket nemcsak az elmúlt hét év, ha-
nem az elmúlt 100 esztendõben végzett munkájukért –
mondta Dr. Áder János köztársasági elnök a Pilisszentke-
reszt fölötti Kakas-hegyen, Zambó Péter, az Agrárminiszté-
rium erdõkért felelõs államtitkára és Reinitz Gábor, a Pilisi
Parkerdõ Zrt. vezérigazgatója társaságában tett látogatá-
sakor, az Erdõk Nemzetközi Napján.

Áder János felidézte: 2014 decembe-
rében a tartós ónos esõ miatt súlyos
jégkárt szenvedtek a pilisi erdõk is,
és az akkori látogatásakor hatalmas
pusztítás látványa fogadta õt. Ennek
a kárnak a felszámolása nagyon
nagy erõfeszítéseket igényelt az er-
dészektõl

Hozzátette, hogy az erdészek
munkáját nemcsak az elmúlt hét év,
hanem az elmúlt 100 esztendõ miatt
is dicséret illeti, hiszen az elsõ világ-
háború után Magyarország elveszítet-
te erdõterületeinek mintegy 90 százalékát. A megindult erdõ-
sítési programoknak köszönhetõen azonban száz év alatt a
duplájára – 21 százalékra – nõtt az erdõterületek nagysága.

Az államfõ kifejtette: az erdészek folyamatosan tették a
dolgukat, elhárították a károkat, megújították az erdõket, de
újakat is telepítettek. Hangsúlyozta azt is, hogy az erdõtele-

pítés folytatódik, ugyanakkor jelentõs kihívásokkal is szem-
be kell nézni, hiszen a megváltozott klímához is alkalmaz-
kodni kell. 

A köztársasági elnök ismét köszönetét fejezte ki mind-
azoknak, akik részt vettek a 2015-ös összefogásban, amikor
az államfõ kezdeményezésére az Országos Erdészeti Egyesü-
let az MTVA-val közösen „SOS – Bajban az erdõ!” címmel te-
matikus napot tartott, amely közel 50 ezer magánember, kis-

és nagyvállalat társadalmi felelõsség-
érzetét mozgósította.

Reinitz Gábor a bejáráson elmond-
ta, a 2014. decemberi jégkár során
mintegy 10 ezer hektáron keletkeztek
nagyon komoly károk. A kárfelszámo-
lás jelentõs része 2016-ra történt meg,
szakszerû és következetes munkával
sikerült az erdõket megóvni, emellett
olyan irányba is el tudtak indulni, ami-
vel az erdõk ellenállóbak lehetnek a
szélsõséges természeti hatásokkal
szemben. A helyreállítási munkálatok-

ra mintegy 150 millió forintot fordítottak, amibõl hozzávetõleg
50 millió forintot tett ki a támogatói forrás, 100 millió forintot
pedig a Pilisi Parkerdõ saját gazdálkodásból fordított rá – fûzte
hozzá.

Forrás: MTI
Fotó: Vajda Bertalan/Pilisi Parkerdõ Zrt.

Dicséret illeti az erdészek munkáját

Dr. Csépányi Péter, Reinitz Gábor, Zambó Péter
és dr. Áder János a bejáráson
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A NeoBiota címû lapban, 2021 júliusá-
ban a fenti címmel megjelent közle-
mény (Haubrock & al. 2021a) részle-
tekbe menõen vizsgája az idegenhonos
inváziós fajok (a továbbiakban: IIF)
gazdasági hatásait, a témakörben ren-
delkezésre álló, számszerû költségeket
is közlõ dokumentumokból összeállított
adatbázis (Invacost 1.0) alapján.

Napjainkban, amikor a globális keres-
kedelem a világ minden szegletét ezer
szállal köti össze, az IIF-ek száma gyor-
san növekszik. A jövevényfajok száma
egyelõre nem mutat telítõdést, azaz vár-
hatóan a jövõben is növekedni fog (See-
bens & al. 2017). A biológiai inváziók
gazdasági hatásaik mellett nagy veszélyt
jelentenek a biológiai sokféleségre, az
ökoszisztéma-szolgáltatásokra és emiatt
a megélhetésre is (Pysek & al. 2020). 

Jóllehet sok erõfeszítés történt az
IIF-ek hatásainak megértésére, a szám-
szerûsíthetõ ismeretek csak néhány faj-
ra, élõhelyre és/vagy régióra korláto-
zódnak, illetve gyakran csak olyan
közvetlen költségekre, amelyek kiszá-
mítása vagy becslése viszonylag egy-
szerû. Annak ellenére, hogy a komp-
lex, hosszú távú és súlyos hatásokat

egyre több bizonyíték és jelentés iga-
zolja (Diaz & al. 2020, Haubrock & al.
2021b), a kedvezõtlen tendenciák las-
sítása érdekében tett erõfeszítések to-
vábbra sem elég hatékonyak.

Kettunen & al. (2009) az IIF-ek eu-
rópai gazdasági vonzatait 12 milliárd
Euróra (380 Ft/euró árfolyamon több
mint 4 500 milliárd Ft) teszik, bár a
vizsgálataik során a rendelkezésre álló
adatok szûkössége miatt kevés forrást
és elemzési módszert tudtak alkalmaz-
ni. Scalera (2010) áttekintette az EU ál-
tal finanszírozott, IIF-ekhez kapcsoló-
dó projekteket, és összességében több
mint 132 millió eurós (~50 milliárd Ft)
költségekrõl számolt be az 1992 és
2006 közötti idõszakra nézve.

Az InvaCost nevû projekt (Diagne &
al. 2020a,b) egyik fõ célkitûzése, hogy
orvosolja az említett információhiányt.
Az adatbázisban forrásként szereplõ
közlemények száma napjainkra meg-
közelíti a 8000-et. Az így rendelkezés-
re álló adatokat az alábbi fõ elemzési
célokra használták:

• Az IIF-ek Európa országaira, költ-
ségtípusokra és gazdasági ágaza-
tokra kiterjedõ hatásainak leírása.

• Az európai országok költségei
közötti különbségek okainak fel-
tárása.

• A IIF-ekhez kapcsolódó költsé-
gek idõbeli tendenciáinak vizsgá-
lata az elmúlt évtizedekben.

Összességében 39 európai országot
(beleértve Oroszország európai részét
is) érintõ biológiai inváziókhoz kap-
csolódó költségadatokat sikerült ele-
mezni. 1960 és 2020 között több mint
116 milliárd Euró (körülbelül 44 000
milliárd Ft) IIF-hez kapcsolódó költsé-
get jegyeztek fel. Ennek több mint fele
(55,4%) a megfigyelt károkból szárma-
zott, míg a maradék (44,6%) feltétele-
zett/becsült, azaz ténylegesen nem bi-
zonyított. Az IIF-ek által gazdaságilag
leginkább befolyásolt ágazatok – nem
meglepõ módon – a mezõgazdaság és
az erdõgazdálkodás. Az összes szám-
szerûsített kár 26%-át az elõbbi, 18%-át
pedig az utóbbi ágazat szenvedte el.

Az elemzések fontos, egyben figyel-
meztetõ eredménye az is, hogy az IIF-
ekhez kötõdõ költségek exponenciáli-
san növekszenek. Amíg a 2013-as
évben „csak” 20 milliárd Euró (7 600
milliárd Ft) volt ez az érték, 2020-ban
már ennek többszöröse.

A vizsgálatok ugyan valószínûleg
túlbecsülhettek bizonyos összegeket,
ugyanakkor viszont számos felmerült
kárra vonatkozóan nem álltak rendel-
kezésre megfelelõ adatok, illetve van-

Hívatlan jövevények erdeinkben

Mindennek van jó és rossz oldala. Talán még a globalizációnak is. Hogy hatásai közül mi a jó és mi a rossz,
azon nyilván hosszasan lehet vitatkozni. Sokkal nagyobb lehet az egyetértés abban, hogy az óriási, és folya-
matosan növekvõ volumenû világkereskedelem nem kívánt következményeként létrejövõ biológiai inváziók
– elenyészõ kivétellel – mindenképpen a rossz hatások közé sorolandók. 

Az összes kontinensen, így Európában (és benne Magyarországon is) szinte napról napra jelennek meg jö-
vevény fajok, a mikroszkopikus kórokozóktól, a virágos növényeken, puhatestûeken és ízeltlábúakon keresz-
tül a gerincesekig. Természetesen nem mindegyik faj válik invázióssá, mások azonban igen. Arra is akad pél-
da, hogy a kezdetben ártatlannak ítélt jövevény az idõ múltán kimutatja a „foga fehérjét”, intenzíven
terjeszkedni kezd, tömegessé válik, ökonómiai és/vagy ökológiai szempontból jelentõs károkat is okoz. 

Az inváziós fajok hatásai általában meglehetõsen összetettek. A közvetlenül is jól érzékelhetõ károkon (le-
rágja, megbetegíti, elpusztítja stb.) túl gyakoriak a kevésbé kézenfekvõ, de – különösen hosszabb távon – nem
kevésbé jelentõs hatások, amikre esetleg még a szakemberek sem gondolnak idejekorán.

Az Erdészeti Lapok „Hívatlan jövevények erdeinkben” címmel sorozatot indít. Ennek jegyében az alábbiak-
ban olvasható „bemelegítõ” írást követõen egy-két havonta röviden bemutatunk egy-egy idegenhonos fajt, ki-
térve „történetére”, már ismert, illetve várható jelentõségére. Figyelmet fordítunk olyan fajokra is, amiket
ugyan még nem észleltünk Magyarországon, de megjelenésükre számítanunk kell. Tesszük ezt azért is, hogy
már megjelenésük elõtt rájuk irányítsuk a figyelmet, növelve ezzel a korai felismerés esélyét. Ez ugyanis
nagyban javíthatja az ellenük tett lépések eredményességét.

Dr. Csóka György

Az idegenhonos inváziós fajok gazdasági
hatásai Európában

Paulin Márton József1, Dr. Csóka György1

1 SoE ERTI Erdõvédelmi Osztály
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nak olyan hatások, amik nem is szám-
szerûsíthetõek egyértelmûen. Ilyenek
például az emberi egészségre, az õs-
honos fajokra vagy az ökoszisztéma-
szolgáltatásokra gyakorolt hatások. 

Példaként említhetõ a Daphnia pu-
licaria vízibolha biomasszájának
Walsh & al. (2016) által dokumentált
jelentõs csökkenése az inváziós tüskés
vízibolhával (Bythotrephes longima-
nus) fertõzött tavakban, ahol az elõzõ
faj eltûnése negatívan befolyásolja a
vízminõséget, a teljes foszfortartalmat
stb. További hasonló példát szolgáltat-
nak az inváziós szúnyogfajok (pl. az
ázsiai tigrisszúnyog – Aedes albopictus)
vagy hangyák (pl. a vörös tûzhangya –
Solenopsis invicta) által okozott kelle-
metlen csípések (Angulo & al. 2021),
illetve a tigrisszúnyog által potenciáli-
san terjeszthetõ betegségek is.

A hatások komplexitása miatt szám-
szerûsítésük meglehetõsen nehéz,
ugyanakkor egészen bizonyos, hogy
egyes fajok esetében ezek csillagászati
nagyságrendûek, nem beszélve a nem,
vagy csak nehezen számszerûsíthetõ,
hosszú távú ökológiai kihatásokról. 

Az Egyesült Államokban az egyik
legjelentõsebb inváziós erdei rovarfaj-
nak tartott ázsiai kõrisrontó-karcsúdísz-
bogár (Agrilus planipennis) által er-
dõkben okozott pusztítások mellett

kiemelkedõ jelentõségû a nagy értékû
városi fasorok, parkfák, lakóövezetek
fáinak tömeges mortalitása. Az elsõd-
leges költségek (az elhalt fák eltávolí-
tása, pótlása) mellett, a szükséges ka-
ranténintézkedések miatt faiskolák és
fafeldolgozó üzemek is jelentõs kárt
szenvedtek, de nagyban csökkent a
kõrispusztulással érintett ingatlanok ér-
téke is. Donovan & al. (2013) továbbá
komoly, negatív humánegészségügyi

hatásokat is kimutattak. Kovacs & al.
(2011) 10 milliárd (!) USA dollárt (kb.
3 500 milliárd Ft – 2022. 03. 11-ei árfo-
lyamon) meghaladó összegre becsül-
ték a 2009 és 2019 közötti idõszakra
vetített kárt. 

Ahogy az egész világon – a globali-
záció egyik nem kívánt mellékhatása-
ként – úgy nálunk is gyorsuló ütem-
ben jelennek meg idegenhonos fajok.
Egyaránt igaz ez a fásszárúakon élõ ro-
varfajokra (Csóka & al. 2012, Tuba &
al. 2012, Szita 2021), fitofág atkákra
(Kontschán 2021) és az erdei fák sú-
lyos hatású kórokozóira (Vidóczi & al.
2007, Szabó 2008, Koltay & al. 2009,
2012). De hasonló a helyzet a jöve-
vény meztelencsigákkal (Turóci & Páll-
Gergely 2021), vagy akár a kétéltûeket
betegítõ patogénekkel is (Hettyey & al.
2021), hogy csak néhány példát emel-
jünk ki, nem is beszélve az erdészeti
szempontból is igen jelentõs jövevény
növényfajokról.

Ahogyan nemzetközi viszonylatban,
nálunk is jobbára igaz, hogy az ide-
genhonos fajok hosszú távú hatásait,
jelentõségét még csak részleteikben és
töredékesen ismerjük (Paulin & al.
2020, Demeter & al. 2021). Nem zár-
ható ki, hogy közülük számos faj még
további kellemetlen meglepetéseket
tartogat számunkra a közelebbi-távo-
labbi jövõben.

Felhasznált irodalom
Angulo E., Diagne C., Ballesteros-Mejia L.

& al. 2021: Non-English languages en-
rich scientific data: the example of the
costs of biological invasions. Science of
the Total Environment 775(25): e144441
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Magyarországon, fásszárúakon megjelent idegenhonos rovarfajok száma deká-
donként 1881 és 2020 között
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Az Erdészettudományi Közlemények
2021-es 11. évfolyamának két száma
összesen 148 oldal terjedelemben je-
lent meg. A két füzet együttesen 9 köz-
leményt tartalmaz. Az alábbiakban,
ízelítõ gyanánt közreadjuk három írás
címét és rövid kivonatát. Az összes
közlemény (a korábban megjelent 10
évfolyammal együtt) elérhetõ és tel-
jes terjedelemben le is tölthetõ a
www.erdtudkoz.hu honlapról.

Északi-középhegységi erdõk összetéte-
lének, szerkezetének és holtfa-viszo-

nyainak összehasonlító elemzése 
(Szmorad Ferenc, Kelemen Kristóf,

Kenderes Kata 
és Standovár Tibor)

Az „Erdei életközösségek védelmét
megalapozó többcélú állapotértékelés
a magyar Kárpátokban” címû, a Svájci–
Magyar Együttmûködési Program kere-
tében támogatott projekt fõ célkitûzé-
se egy új erdõállapot-leíró módszertan
kidolgozása és az Északi-középhegy-
ség három tájegysége (Börzsöny, Mát-
ra, Aggteleki-karszt) területén, közel 50
ezer hektáron történõ alkalmazása volt. 

A szisztematikus mintavételezés-
sel, finom térbeli felbontással, sokfé-
le változó rögzítésével végrehajtott
felvételezés alapján jelen tanulmány
a faállomány-összetétel, faállomány-
szerkezet és holtfa-ellátottság téma-
körét értékeli. 

Az eredmények az Aggteleki-karszt
fafaj- és szerkezeti gazdagságát, a Mát-
ra elegyfafajokban való szegénységét
és jelentõs álló holtfa mennyiségét, il-

letve a Börzsöny változatos záródásvi-
szonyait mutatják. 

Fekvõ holtfa mennyiség tekinteté-
ben a tájegységek között nincs lényegi
különbség, s az agresszíven terjedõ ad-
ventív fafajok is jórészt azonosak (akác,
bálványfa). A gyakorlati vonatkozású
konklúziók között a cikk rámutat egyes
állapotjellemzõk (pl. elegyfafajok jelen-
léte/aránya, holtfa mennyisége) gazdál-
kodásfüggésére, s javaslatot tesz a kap-
csolódó szakmai kérdések kezelésére.

A Sárvári Farkas-erdõ Sentinel-2 
ûrfelvétel alapú 

erdõmonitoring terve
(Molnár Tamás és Király Géza)

A Sárvári Farkas-erdõre kifejlesztett ûrfel-
vétel alapú távérzékelési erdõmonitoring

rendszer olyan felhõszolgáltatásokon
alapul, ahol a nagyfelbontású ESA Senti-
nel-2 ûrfelvételek feldolgozása, elemzé-
se és megjelenítése online a Google
Earth Engine rendszerében történik.
A monitoringrendszer célja az erdõ
egészségi állapotváltozásának folyama-
tos és térbelileg pontos megfigyelése és
elemzése a vizsgálati idõszakra, 2017 és
2020 között, vegetációs és nedvességi in-
dexekbõl készült térképek és grafikonok
segítségével. Validálásként a terepi kár-
bejelentõ lapokkal vetettük össze a táv-
érzékelt adatokat. 

A magyarországi hosszú lejáratú erdé-
szeti tartamkísérleti hálózat fenntartá-
sának korszerû irányelvei, adatfeldol-

gozási módszerei és legfontosabb
eredményei

(Kollár Tamás és Borovics Attila)
A magyarországi hosszú lejáratú erdé-
szeti tartamkísérleti hálózatot 1962-ben
alapították Solymos Rezsõ irányításával,
azóta az Erdészeti Tudományos Intézet
folyamatosan fenntartja a hálózatot és
vizsgálja adatait. 

A hálózat fenntartásának alapvetõ
céljai változatlanok annak megalapítá-
sa óta. Elsõdleges célja, hogy megfele-
lõ bázist nyújtson az erdõmûvelési és
fatermési kutatásoknak Magyarorszá-
gon. A kísérleti hálózat bükk (Fagus
sylvatica), kocsánytalan tölgy (Quer-
cus petraea), cser (Quercus cerris), ko-
csányos tölgy (Quercus robur), gyer-
tyán (Carpinus betulus), magas kõris
(Fraxinus excelsior), erdeifenyõ (Pinus
sylvestris), feketefenyõ (Pinus nigra)
és lucfenyõ (Picea abies) fafajokból ál-
ló erdõállományokban található. 

Több mint 3000 parcella, közel 11 000
felvételi jegyzõkönyvének adataival ren-
delkezünk (átmérõ, magasság, osztályo-
zás), melyekbõl 6600 feletti jegyzõkönyv
digitálisan hozzáférhetõ és felhasználha-
tó. Körülbelül 1200 parcella jelenleg is
élõ mintaterület. 

Összefoglaljuk a kísérleti parcellák
kitûzésének, felvételének és fenntartá-
sának részletes módszertanát, és a tar-
tamkísérletek eredményei alapján eddig
készült legfontosabb publikációkat.
Ezek közül kiemelkedõek a fafajonként
készült országos fatermési táblák és er-
dõnevelési modellek, amelyeket az
újabb adatok birtokában szükséges meg-
újítani.

Dr. Hirka Anikó, 
SOE ERTI Erdõvédelmi Osztály
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Ezeket szinte már mindenki ismeri, de
rohamosan fejlõdõ korunkban is van-
nak egészen újszerû felfedezések és
tulajdonságok a fákkal kapcsolatban,
melyek beleilleszkednek a digitális kö-
zösségi online világunkba is. Feltehet-
jük a kérdést: léteznek Twitterezõ fák?
Vagy YouTube-on vannak saját szerze-
ményeik? A válasz csodálatos módon
igen.

Kezdem egy kis áttekintéssel. Világ-
szerte egyre nagyobb figyelem szege-
zõdik a föld vízháztartására. Ennek a
rendszernek az egyik legérzékenyebb
résztvevõi, persze sok másik élõlény
mellett, a növények, ezen belül is a
fák. Minden életjelenségük vízhez kö-
tõdik, jelen van a sejtekben, körülve-
szi a gyökereket, a farészben szállítva
eljut a levelekben a folyadék pára ha-
tárfelületig. Növekedésük, terméshoza-
muk érzékenyen reagál a vízellátott-
ságra. Mindemellett árnyalásukkal,
holtfaként és lomb avarrétegük tároló-
kapacitásával, õrzõi és egy úttal indi-
kátorai is egy-egy terület vízháztartásá-
nak. (Szalay, 1974)

De hogy mûködik a nedvkeringés a
növényekben és hogy függ mindez
össze a Twitterrel és a YouTube-bal?!
A növények vízszállítását jelenleg a
talaj-növény-légkör rendszer vízpoten-
ciál különbségébõl eredeztetik. Még-
pedig úgy, hogy a fa párologtatáskor,
azaz nyitott sztómáknál, a kapilláris
csövekben lévõ vízoszlop konkáv me-
niszkuszának felületi feszültsége kö-
vetkeztében felszívja a xilémben a vi-
zet. A kohéziós erõ összetartja a
vízoszlopot és a gyökérnyomás is az
ozmózis révén szerepet játszik a felvett
víz továbbításában. A fákban ilyen mó-
don a víz hozzájárul bonyolult bioké-
miai és biofizikai folyamatokhoz, me-
lyek elengedhetetlenek a növény
életéhez. Fontos szerepet tölt be a foto-
szintézisben, részt vesz a virág, termés,
hajtás és levél képzésében, a sztómasej-
tek mûködésében, mely a gázcserét is
végzi. (Szalay, 1974)

Ez a folyadékáramlás, illetve annak
sebessége azonban korántsem egyen-
letes és nem is egyforma minden
egyed esetében. Különbség van gyû-
rûs és szórt likacsú fák között, ezáltal
egyes fafajok között a tracheák mére-
tébõl fakadóan. Különbség van éves,
szezonális és napi ciklusban is a lég-
köri jellemzõk és a párolgás mértéké-
nek függvényében. A víz szállítása, ha-
bár a fa legfiatalabb tracheáin keresztül
történik, ugyanakkor nem a fa törzsé-
nek teljes kerületén, hanem annak vál-
tozó részein. Ráadásul, a legfiatalabb
szállítórészeken aktívabban, változó in-
tenzitással és gyorsabban míg a belsõ,
vízraktározó részekbõl lassabban,
egyenletesebben történik a külsõ szál-
lító részek felé a víz áramlása.  (Béres,
1999)

Tavaly õsszel került a kezembe egy
Erdészeti Lapok cikksorozat Török
András okl. erdõmérnök tollából: A
fák vízszállítása újszerû elmélete I-II,
valamint a Vízpotenciál, a növényélet-
tan fehér akáca címmel. Török András
ebben leírja elméletét, mi szerint a fák
vízszállítása a következõ módon zajlik. 

A leveleken lévõ sztómák segítségé-
vel, azok nyitott állapotában, a kapillá-
risokban lévõ víz párolog, amely hõel-
vonással jár. Mivel a rendszer lehûl, a
szállítócsõ (víz szállításáért felelõs sej-
tek összessége) keresztmetszete le-
csökken, mindaddig, amíg egy mini-
mális szintre jutva a sztómák záródását
idézi elõ. Ekkor a párolgás szünetel és
emiatt beindul egy hõkiegyenlítõdés.
Így a szállító csõ keresztmetszete tágul-
ni kezd, a tágulás miatt a rendszer vi-
zet szív a gyökerek felõl.  

Az elmélet egyik fõ eleme, hogy a
szívás és a nyomás eltérõ idõfázisban
történik. Nem pedig úgy, hogy a gyö-
kerek felõl folyamatos a nyomás, a le-
veleknél pedig a párolgás miatt folya-
matos a szívás. Ennek következében
pedig a rendszer pulzál. Az áramlás
nem egyenletes, hanem gyors és lassú
szakaszok váltják egymást. Az elmélet

szerint ez egy eltérõ idõfázisú szi-
vattyú mûködéséhez hasonló rend-
szer, ami párolgáskor nyomja a vizet,
mikor nincs párolgás akkor pedig a
gyökerek felõl szívja. A rendszer egyes
része számos kutatási eredményben
megtalálható. 

Vannak víztárolók amelyeket CT-vizs-
gálattal bizonyítottak. Az elmélet szerint
ide történik a szívás, majd a nyomás sza-
kaszban innen a víz továbbáramlik. Az
erõt a párolgás biztosítja. A mechaniz-
must, azaz a munkavégzést, melynek fel-
tétele, hogy ez erõ úton el tudjon moz-
dulni, a pulzáló, illetve perisztaltikus
mozgás hozza létre. A rendszer szaka-
szolása pedig sejtmembránban elhelyez-
kedõ szelepekkel, a 2003-ban felfedezett
akvaporinokkal történik. 

Lombhulláskor a rendszer telt álla-
potban, azaz nyomás alatt kerül téli
nyugalomba. Tavasszal az akvapori-
nok elhalnak és az elhalt részeken ke-
resztül kinyomott víz, kapcsolatba ke-
rülve a már készenlétben lévõ cukor-
vegyületekkel, építi fel a fa a hajtás-
rendszerét és lombját. Tehát így indul
be az élet. 
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A fák nedvkeringése, a Twitter és a YouTube
Az általánosan elterjedt közvélekedés szerint is nagyon sokat köszönhetünk
bolygónk fás szárú növényzetének, illetve az erdõnek. Kezdve a zenétõl, mely
eredetileg döntõen fa hangszerekkel indult hódító útjára, a bútorokon át,
melyek körülveszik és szolgálják mindennapjainkat, de ide sorolhatjuk az
energetikai alapanyagokat, a papír alapanyagot, az építõanyagokat, melyek
segítségével biztonságos otthont építhetünk magunknak, a kikapcsolódásul
szolgáló túralehetõségeket, a föld tüdejét – és még sorolhatnánk a pozitívu-
mokat. 

1. kép. Mogyoró virágzása (Fotó: Nagy
László/Erdészeti Lapok)
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Török András azonban kihangsú-
lyozza, hogy organikus rendszerrõl lé-
vén szó, nem lehet teljesen fizikai
rendszerhez hasonlítani a dolgot. A nö-
vényeknek vízszállító rendszerükkel az
evolúció során fel kellett készülniük
arra, amire egy szivattyúval mûködte-
tett rendszernek nem. Vagyis a változó
klímához, szélsõséges idõjárási anomá-
liákhoz és a változó vízkészlethez. Azt
is megjegyzi, hogy valószínûsíthetõ,
hogy további bonyolult biokémiai és
biofizikai folyamatok is részt vesznek
a mechanizmusban, melyek további
kutatásra szorulnak. 

A téma felkeltette az érdeklõdése-
met és felkerestem a szerzõt, az elmé-
let kidolgozóját, aki segítõkészen foga-
dott. Olyannyira, hogy tüzetesen
elmagyarázta elméletét és az általa ki-
fejlesztett mérõmûszerének egy félkész
prototípusát odaajándékozta nekem.
Így ezt összeszerelve otthon, én is
megfigyeléseket végezhettem. 

A mûszer pontos leírása a már emlí-
tett cikkben szerepel. Röviden a mûszer-
rel a fa átmérõváltozását lehet nyomon
követni adott keresztmetszetben. Úgy,
hogy a keresztmetszet változása, tehát a
vastagodás-vékonyodás, egy folyadék-
szál vertikális kétirányú (fel-le) cm-ben
mért elmozdulásává alakul át. Ezt egy
skála segítségével le tudjuk olvasni. 

A leolvasásokat folyamatosan mo-
biltelefonnal fotóztam, amely rögzítet-
te a felvétel idõpontját dátum, óra,
perc pontossággal. Ebbõl az adatállo-
mányból egy kimutatást szerkesztettem
(1. és 2. ábra), vizsgált idõszakban,
azonos napszakokban mérve (18 és 19
óra között). Azonos napon, de eltérõ

napszakban mérve (délelõtt-este) is ta-
pasztaltam napi ingadozást.

Mi történt az 1. ábrán február 10.
és 12-e között, mikor az értékek,
vagyis a keresztmetszet csökkenésnek
indult? Megfigyelhetjük, hogy a mo-
gyoró a porzós virágait kibontotta,
mellyel egy idõben a törzs keresztmet-
szete lecsökkent. 

Mi történt a 2. ábrán február 19-én,
mikor az értékek, vagyis a keresztmet-
szet csökkenésnek indult? Azt olvashat-
juk le az értékekrõl, hogy a nyír rügyei
kipattantak, mely a törzs keresztmet-
szetének lecsökkenését okozta.

Ezek az eredmények egybevágnak
azzal, amit Török András a tavaszi élet
beindulásáról mondott és írt. Azaz, hogy
az elhalt akvaporinokon keresztül kinyo-
mott víz miatt, csökken a törzs kereszt-
metszete, a víz pedig így kapcsolatba
lépve a már készenlétben lévõ cukorve-
gyületekkel teszi lehetõvé a növények
hajtásrendszerének felépítését. 

Azonos napon, de eltérõ napszak-
ban mérve (délelõtt-este) itt is tapasz-
taltam napi ingadozást. Méréseim sze-
rint is a keresztmetszetnek volt egy
napi ingadozása, és szembetûnõ volt a
változás virágrügy és hajtásrügy kipat-
tanását követõen. A mérést tovább
folytattam, a levelek kibontásáig még
további keresztmetszet-csökkenésre
számítok. Érdekes a vízszállítási elmé-
letekkel kapcsolatban, hogy ebben a
vizsgált idõszakban (február, március)
lomb, illetve levél még nincsen, tehát
transzspiráció sincs.

Török András amellett, hogy a témá-
hoz kapcsolódó elméletét ismertette ve-
lem, melyet ezúton is hálásan köszönök,
és csodálattal adózom gondolkodásának
és logikájának, számos más érdekesség-
re felhívta a figyelmem. Ennek nyomán
kutakodva a témában, találtam rá a be-
vezetõmben említett „Twitterezõ fákra”.

A  https://treewatch.net, amely a „Tree
Water and Carbon monitoring Network”
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2. kép. A Török András által kifejlesztett
mérõmûszer prototípusa 

1. ábra. A mogyoró (Corylus avellana) napi törzskeresztmetszet változásai.

2. ábra. A nyír (Betula pendula) napi törzskeresztmetszet változásai.



oldala, nagyon érdekes és témába vág.
Céljuk, hogy a fák nedváramlását és nö-
vekedését vizsgálják és jelenítsék meg
adott idõben, illetve idõszakban. Módsze-
rük, hogy egy dendrométerrel (ami a fa
keresztmetszetének változását méri) és
egy nedváramlásmérõ szenzorral (ami a
nedváramlás intenzitását méri) folyama-
tosan mérést végeznek úgy, hogy az ada-
tok feldolgozása naprakészen jelenik
meg az oldalon diagramok formájában.
Ezzel ki tudják mutatni, hogy egy külsõ
stresszre (pl. aszály) hogy reagál az adott
fa abban a pillanatban, mikor a környe-
zeti tényezõk megváltoznak. 

Hollandiában, Németországban,
Belgiumban, Angliában és Indiában
vannak megfigyelési alanyok, külön-
bözõ fafajok egyedei. A fajok között
szerepel többek között bükk (Fagus
sylvatica), kocsányos tölgy (Quercus
robur), korai juhar (Acer platanoides),
erdei fenyõ (Pinus sylvestris), de Indiá-
ban egy mangrove (Avicennia mari-
na) egyedet figyelnek meg.  

Különbözõ kutató csapatok az
egyes monitoringpontokon sokféle
mérést végeznek. Van, ahol más mû-
szerekkel, például liziméterekkel pár-
huzamosan mérik a fák egyes reakcióit
egy adott környezeti változásra. Ami-
bõl egy adott erdõtípusnak a talaj víz-
háztartására gyakorolt hatására, illetve
a terület vízellátottságának az adott fa-
faj(ok)ra gyakorolt hatására is követ-
keztetni tudnak. 

Más helyen komplett parcellákat
hoztak létre erdõtípusokkal, amelyek-
nél azt vizsgálják, hogy bizonyos idõ-
járási feltételekre mely erdõtípus reagál
jól, vagy éppen rosszul. 

Közös azonban a projektekben, hogy
mindenhol van egy fa, amelyet az ér-
deklõdõ közönség számára láthatóvá
tesznek. Oly módon, hogy az érdeklõ-
dõ online rá tud nézni az oldalon, hogy
az adott fa éppen abban a pillanatban,
hogy reagál egy éghajlati vagy idõjárási
változásra. A fa reakcióit közérthetõen
emberi beszéddé alakítják partner isko-
lák diákjai és kutatói. Magyarul lefordít-
ják mit üzen a fa az adott reakcióval,
amit rögzítenek a mûszerek. Erre létre-
hoztak egy Twitter-oldalt, https://twit-
ter.com/treewatchwur címen. 

Kis ízelítõ gyanánt ide másolok ma-
gyarra fordítva egy ilyen „Twitterezõ
fát”, illetve egy bejegyzését, amit csak
elsõ kattintásokra találtam: „– Bükk va-
gyok Németországban (Britz), a Thünen
Erdészeti Ökoszisztémák Intézetének er-
dejében. Stresszes a mai nap, eléggé in-
gadozik az átmérõm, 2,11 mm, ami

magasabb a normálnál. Nagyon sok
belsõ tartalékomat kell felhasználnom”.
Ilyen és ezekhez hasonló bejegyzéseket
találhatunk az oldalon. 

A másik nagyon érdekes dolog, amit
Török András felvázolt nekem, hogy el-
mélete szerint a pulzáló mozgás ampli-
túdója a szállítórendszer egyre kisebb
keresztmetszetei felé, tehát a levél erei
felé haladva csökken, a frekvenciája pe-
dig nõ. Ez a rezgés pedig a sejteken ke-
resztül eljut a sztómákig. Ezzel össze-
függésben javasolta, hogy nézzek utána
a https://www.musicoftheplants.com
nevû oldalnak. 

A következõket találtam, mely azt
gondolom önmagában is egy nagyon ér-
dekes dolog. A Damanhur projektet
Észak-Olaszországban indították útjára
az 1970-es években tudósok, orvosok,
kutatók és mûvészek. Ahogy a bemutat-
kozásukban írják „…hogy megértsék a
természet, mint élõ, intelligens erõ funk-
cióját”. 

Számos érdekes felfedezés mellett
rájöttek, hogy a növények rendelkez-

nek bioelektromos tulajdonságokkal és
fontos tulajdonságuk a vezetõképesség,
amely a tápanyag- és vízszállító rend-
szerrel van összefüggésben. Rengeteg
kísérletet végeztek elektronikus eszkö-
zök segítségével, míg egy kifejlesztett
algoritmussal a növények elektromos
impulzusait sikerült hangokká, illetve
végül egyfajta zenévé alakítani. Létre-
hoztak erre egy eszközt, ami a fa ak-
tuális állapotának (idõjárás, egészségi
állapot, külsõ hatások) megfelelõ im-
pulzusokat átalakítja hangokká. Hang-
szerhangot, hangszínt, skálákat külön-
bözõ paramétereket lehet az eszközön
kiválasztani, de magát az impulzusokat
a növény adja. Az eszköz egyébként
bárki számára elérhetõ, megvásárolha-
tó és megtekinthetõ olyannyira, hogy
Magyarországon Budapesten, a Széna
és a Szent Gellért téren egy növények-
kel berendezett villamosmegállóban fel
is szereltek egy ilyen médialejátszót. Az
így felvett zenemûvek a YouTube-on is
bárki számára elérhetõek.

Az egész téma amellett, hogy cso-
dálatra méltó kutatási eredményeken,
folyamatban lévõ kutatásokon nyug-
szik, jó példája annak, hogyan értheti
meg jobban, hogyan kerülhet közelebb
az ember a természethez. Ráadásul eb-
bõl a szorosabb kapcsolatból a meglé-
võ eredményeken túl, ma még belát-
hatatlan hasznok is származhatnak a
jövõben. Információkhoz juthatunk
ilyen módon egy-egy terület vízháztar-
tását illetõen, vagy egy adott terület,
adott termõhelyviszonyainak legin-
kább megfelelõ fafaj kiválasztásához,
de akár a fák éghajlati és idõjárási vál-
tozásokra adott válaszaikat is jobban
megismerhetjük.
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szerûen I., Erdészeti Lapok, 2016 január

Török A. (2016): A fák vízszállításáról újsze-
rûen II., Erdészeti Lapok, 2016 június.

Török A. (2019): Vízpotenciál a növény-
élettan fehér akáca, Erdészeti Lapok,
2019 június.

https://twitter.com/treewatchwur Letöltés
dátuma 2022.03.10.

https://www.musicoftheplants.com Letöltés
dátuma 2022.03.10.

Kökény Gergely Levente
okl. erdõmérnök

erdõgazda, VERGA Zrt.

FIATAL SZAKEMBEREINK

3. kép. A nyír (Betula pendula) rügypat-
tanása (Lókút, 2022)
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ERDÉSZETI SZAKIGAZGATÁS

160 éves az Erdészeti Lapok

A jogosult erdészeti szakszemélyek továbbképzése
F e l h í v á s !

A szakmai híranyagokban korábban már megjelent, hogy sokan vannak, akik nem teljesítették idõará-
nyosan a jogszabály által meghatározott JESZ képzési elvárást. Ennek több oka is lehetséges.

A pandémiás helyzet miatt több jelenléti képzés elmaradt. Az internetes, online rendezvényeknek
nagy sikere volt, és bár nem mindenki szereti az ilyen képzéseket, de egyre inkább számolni kell azzal,
hogy a jövõben a képzések mellett a különbözõ szakmai fórumok is élõ, számítógépes vagy okostele-
fonos videokonferenciákon keresztül fognak zajlani.

Sok olyan, jelenleg JESZ kiemelt besorolású személy van, akik ugyan korábban elvégezték a
tanfolyamot és letették az alapvizsgát, de igazából nincs szükségük a JESZ kiemelt besorolásra,
nem dolgoznak jogosult erdészeti szakszemélyként, de nem is kérték az ilyen nyilvántartásuk törlé-
sét, illetve számolnak azzal, hogy a jogszabály által szabott határideig fognak csak ilyen jellegû tevé-
kenységet végezni.

Ilyenek tipikusan a kutatás, oktatás, igazgatás területén dolgozók, akiknek munkájához nem szük-
séges a JESZ besorolás, illetve sok, az erdészeti pályát elhagyó, volt kollégáról is tudunk – róluk nincs
kimutatás, de számuk több százra tehetõ.

A közvetlen nyugdíj elõtt álló vagy nyugdíjas JESZ kollégák aránya 30%. Fontos megjegyezni, hogy a kép-
zési kötelezettség csak a kiemelt besorolásuk meghosszabbításának feltétele, akik elveszítik kiemelt besorolásu-
kat, azok természetesen beosztott erdészként tovább dolgozhatnak.

Azok számára, akik szeretnék megtartani a kiemelt besorolásukat, de valamely ok miatt eddig nem tudtak kellõ képzésen részt venni, lehetõséget kell
teremteni megfelelõ képzések szervezésével.

Az Egyesületünknek is kiemelten fontos, hogy a tagjaink meg tudják tartani a jogosultságukat. Az Alapszabályunk szerint, az Egyesület tagjai számára
lehetõséget teremt ismereteik, tapasztalataik, eredményeik kicserélésére és ismertetésére, hirdeti és terjeszti a tartamos erdõgazdálkodás alapelveit, is-
merteti az erdõgazdálkodás céljait, lehetõségeit, eredményeit és szerepét a gazdasági és társadalmi fejlõdésben.

Ezért felhívjuk a helyi csoportjaink és szakosztályaink vezetõit, hogy szervezzenek a tagság részére akkreditált képzéseket!
Kérjük, hogy az elkövetkezõ idõszakban – a korábban lejáró határidõ miatt – elsõsorban a középfokú végzettségû kollégák részére teremtsenek lehe-

tõséget ismereteik bõvítésére, aktualizálására.
Az NFK honlapján az Erdészeti Fõosztály fõmenüben, a Szakszemélyzeti képzés menüben minden szükséges információ a kreditpontszerzés lehetõ-

ségeirõl naprakészen elérhetõ! (https://nfk.gov.hu/Kepzesek__rendezvenyek_news_668)
Forrás: OEE Elnöksége, NFK Erdészeti Fõosztály 

Felhívás publikálási lehetõségre
akkreditációs pontokért!

Az Erdészeti Lapok publikálási lehetõséget kínál a jogosult erdészeti szakszemélyzet számára. A megje-
lent cikkek szerzõi akkreditációs pontokat kérelmezhetnek az NFK Erdészeti Fõosztályától.

A kéziratokat az erdõhöz, illetve az erdészethez kötõdõ
szakmai témákban, minimum 6.000, maximum 12.000

karakter terjedelemben kérjük beküldeni – az alábbi linken,
az OEE honlapjának Erdészeti Lapok menüpontjában

elérhetõ szerzõi útmutató szerint: 

https://www.oee.hu/upload/html/2014-
06/szerzoi%20utmutato_vv.pdf 

A jogosult erdészeti szakszemélyzetnek a 244/2020. (V. 28.)
Kormányrendelet értelmében akkreditációs pontokat kell
összegyûjtenie, idõszakonként és végzettségtõl függõen 

48-120 pont között. 
A publikációért az önálló vagy együttes szerzõi jog jogosultja
– legkésõbb a megjelenést követõ év december 31. napjáig
– képzési kreditpontok elismerése érdekében, kérelemmel

fordulhat a Nemzeti Földügyi Központ Erdészeti Fõosztályához.
Publikálási tevékenységgel és nem oktatási célú szakmai rendezvényeken való részvétellel, illetve elõadói

munkával, a szükséges összes pontszám negyedét lehet megszerezni.

Várjuk a közlésre érdemes cikkanyagokat!

OEE Erdészeti Lapok Szerkesztõsége és Szerkesztõbizottsága, NFK Erdészeti Fõosztály



Éltetõ erdõk objektív közelrõl, a Kisalföldön
A Kisalföldi Erdõgazdaság Zrt. tavaly nyáron hirdette meg
Éltetõ erdõ címû fotópályázatát, melyre szép számmal ér-
keztek a jobbnál-jobb képek, a kisalföldi tájat jól ismerõ, azo-
kat mélységükben bejáró, értõ szemû fényképészektõl. 

Olyan fényképek beérkezését vártuk, melyeket a változa-
tos kisalföldi táj, a különféle természeti jelenségek, állat- és
növényfajok, valamint azok élete ihlettek, s melyeknek a fó-
kuszában, vagy éppen keretet adó festõi hátterében, a ha-
zai természetjáró, természetszeretõ közösség elõtt kevéssé
ismert kisalföldi erdõk álltak. 

E nagytájról elsõre talán mindenkinek az egyhangú sík-
ság, a fejlett, intenzív mezõgazdaság, a magas szintû agrár-
és ipari-infrastruktúra jut eszébe. 

Azonban a vizekkel sûrûn átszõtt jelentõs kiterjedésû vi-
dék ennél jóval változatosabb, amit a helyben növekvõ, gya-
rapodó erdõk is tükröznek. A pályázat során beérkezett kép-
anyagokból – az alábbi – csokorba gyûjtött ízelítõ alapján is,
kijelenthetõ, hogy a pályázó fotósainknak sikerült megra-
gadnia és átadnia ezt az eddig csak kevesek által látott sok-
színûséget.

Forrás: KAEG Zrt. 

Fény-Kép-ÉszFény-Kép-Ész

Fotó: Boka ZsuzsaFotó: Vitéz Zsófia

Fotó: Krizsoszki Erzsébet

Fotó: Krizsoszki Erzsébet

Fotó: Herczeg PéterFotó: Herczeg Péter
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Bár fosszilis maradvány és nem élõ, de érdekesség, hogy
az Év ásványa, a magnetit mellett, megválasztották az Év
õsmaradványának az óriásszarvast, amely egykor a jégkor-
szak emberének kortársa volt és nyomai hazánkban is több
helyrõl elõkerültek. Hatalmas, lapátszerû agancsainak a
tömege meghaladta a 40 kg-ot, az állat teljes tömege pe-
dig elérhette a 600 kg-ot is.

Az Év vadvirágának az agárkosbort, hazánk egyik leggya-
koribb talajlakó orchideáját választották. Kistermetû, mind-
össze 10–20 cm magas növény. Levelei részben tõállók,
részben szárölelõk. A legkorábban nyíló kosborféle, amely-
ben április közepétõl gyönyörködhetünk. Virágzatát 5–25,
lazán álló, mintegy 1,5 cm-es virágok alkotják, amelyek szí-

ne igen változatos. Leggyakoribb a sö-
tét bíborvörös, de elõfordulnak

lilás, rózsaszín vagy fehér vi-
rágú növények is. A méz-

ajak gyengén háromka-
réjú, a középsõ erõsen
kicsípett. A világo-
sabb, középsõ részét
általában sötétbíbor
foltok díszítik. Védett
növény. 

Az Év gyógynövénye
a fészkesvirágzatúak csa-

ládjába tartozó közönsé-
ges, vagy más néven orvosi

cickafark lett. Gyakori, évelõ nö-
vény, amely réteken, legelõkön, útszéleken egyaránt elõfor-
dul. A 30–60 cm magas növény minden része kellemes illa-
tot áraszt. Levelei két-háromszorosan szeldeltek. Sátorozó
bugát alkotó virágai fehér színûek, júniustól õszig virágzik.
A gyógyászatban a virágzatát és a leveleit egyaránt felhasz-
nálják. Gyógyteaként  emésztést javító, görcsoldó, köhögést
csillapító hatása ismert.

A nagylevelû hársat választották az Év fájának. Ha-
talmas termetû, hosszú életû fafaj, amely a mély ré-
tegû, üde talajokat kedveli. Közép- és Dél-Euró-
pában honos, hazánk hegy- és dombvidéki
erdeinek elegyfája. Június elején virágzik. Na-
gyon illatos, öttagú virágai csüngõ bogernyõ-
ben nyílnak. A porzók a sárga sziromlevelek-
nél jóval hosszabbak. Gömb alakú makkja
bordás. 

Az Év egyedi fájának a debreceni Csokonai
Színház bejárata elõtt álló két csüngõ japánaká-
cot választották. A színház 1865. október 7-én nyi-
totta meg a kapuit. A két, hatalmas, boltozatos ko-
ronát viselõ fa közel 100 éve fogadja a színházba
látogatókat. Nemzeti gyõztesként részt vesz a 2022. év ele-
jén rendezendõ európai versenyen, amelynek gyõztese el-
nyeri az Európai Év Fája címet.

Az Év gombájának az ízletes rizikét választották. Gyökér-
kapcsolt gomba, amely hegy- és dombvidéki, valamint alföl-
di kéttûs fenyvesekben terem. Narancsszínû kalapja fiatalon
domború, majd idõvel tölcséresedik, a kalap átmérõje 4–12
cm között változik. A kalap felülete nedvesen ragadós. Sû-
rûn álló lemezei kissé a tönkre futnak. Júniustól decemberig

találkozhatunk vele. Kitûnõ, ehetõ gomba, amelynek húsa
kemény, íze kellemes, édeskés, illata enyhén gyümölcsös.

Az Év rovarának az óriás énekeskabócát választották. Ha-
zánk legnagyobb kabócájának a testhossza a 4 cm-t, szárny-
fesztávolsága a 8 cm-t is meghaladhatja. Összetett, domború
szemei igen fejlettek. Teste
sötétbarnás színû. Átlát-
szó szárnyain a meg-
vastagodott erek
vörös vagy zöldes
színûek. A kifej-
lett rovarok nö-
vények nedveit
s z í v o g a t j á k ,
kedvelt tápnö-
vényei a tûleve-
lûek. A hímek
jellegzetes hangja
július–augusztus
hónapokban hallha-
tó. Dél-Európában el-
terjedt, gyakori faj. Ha-
zánkban a Balaton-felvidéken és
a Budai-hegységben fordul elõ.

A bodorkát, egy kistermetû, gyakori pontyfélénket válasz-
tották az Év halának. Teste oldalról lapított, háta nem túl
magas. Testhossza ritkán haladja meg a 20 cm-t. Legfeltû-
nõbb ismertetõjegyei a halványpiros színû alsó úszói, vala-
mint a narancsvörös szemgyûrûje. Testét az oldalvonala
mentén nagy, kerekded pikkelyek borítják. A vízinövények-
ben gazdag parti zóna csapathala. 

Az Év hüllõjének a homoki gyíkot, az egyik legszebb hazai
hüllõt választották. Kistermetû, karcsú testû gyík, amely hossza
mindössze 15–17 cm. Sárgásbarna hátoldalának közepén zöld
sáv húzódik végig. Hazánkban éri el elterjedésének északi

határát, a Duna–Tisza közén és a Nyírségben
fordul elõ. Rendkívül melegigényes faj,

amellyel csak napos, meleg idõben
találkozhatunk. Tápláléka apróbb

rovarokból és pókokból áll. 
Ebben az évben a zöld kül-

lõt, egy élénk olajzöld színû,
szajkó nagyságú madarat vá-
lasztottak az Év madarának.
Ezzel az erdõk madarai,
ezen belül a harkályfélék ke-
rültek az érdeklõdés közép-

pontjába. 
Az Év emlõse a védett törpe-

egér, hazánk legkisebb termetû
rágcsálója lett. 10–15 cm hosszú test-

hosszának a felét hosszú farka adja.
Szõrzete vörhenyes barna, hasoldala szennyes-

fehér színû. Szõrös füle alig látszik ki a bundájából. Fürgén,
szinte akrobatikusan közlekedik a sûrû növényzetben, miköz-
ben mozgékony farkával ügyesen kapaszkodik.  Tápláléka
különféle magvakból és rovarokból áll. Magyarország nagy
részén elõfordul, elsõsorban magaskórósokban, nádasokban
és bozótos erdõszegélyekben találkozhatunk vele. 

Andrési Pál okl. erdõmérnök

AKTUALITÁSOK

160 éves az Erdészeti Lapok

Év élõlényei 2022-ben
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A zöld küllõ gerle termetû, zömök harkályunk. Méretben a
család hazai tagjai közül csupán egy, a varjú nagyságú feke-
te harkály elõzi meg. Hátoldala élénk olajzöld színû, amely
messzirõl feltûnik, és ezáltal minden hazai madárfajtól köny-
nyû elkülöníteni. A kifejlett madarak fejtetõje és tarkója kár-
minpiros színû. A hímek széles, kárminpiros barkója feketé-
vel szegett, a tojóké egyszínû fekete. Arcának hátulsó része,
valamint nyakának oldala világossárga, a hasoldala zöldes-
szürke színû, a lágyék táján sötétebb sávozás látható. Külö-
nösen röptében tûnik fel sárgászöld farkcsíkja, valamint bar-
násfekete, krémszínû csíkokkal díszített kézevezõi. Csõre és
a lábai szürke színûek. 

A zöld küllõ mozgékony, vigyázó madár. Röpte surrogó,
erõteljes, jellegzetesen hullámvonalas. Gyakran akkor látni,
amikor felriadva elszáll. Ilyenkor zöld hátoldala és sárga
farkcsíkja miatt könnyen felismerhetõ. Hangja messze hang-
zó, éles, csengõ „klü-klü-klü”, vagy „kjü-kjü-kjükk” kiáltás.
Magyarországon találkozhatunk közeli rokonával, a jóval
ritkább és kisebb termetû hamvas küllõvel is, amely inkább
a hegy- és dombvidéki erdõk lakója.

Az idei Év madara országszerte elterjedt költõ madarunk,
amely erõsen kötõdik a fákhoz. Egyaránt elõfordul sík-,
domb- és hegyvidéki erdeinkben, de a legmagasabb hegy-
vidéki területekrõl hiányzik. Kerüli a nagy kiterjedésû, zárt
erdõket. Kedveli a tisztásokkal tarkított elegyes erdõket, er-
dõszéleket, különösen, ha idõs fákat is talál bennük. Fon-
tos, hogy az élõhelyén a fák mellett gyepeket is találjon. 

Fészekodvait saját maga készíti. Ehhez elõszeretettel vá-
laszt belülrõl korhadt, vagy teljesen száraz, vastag ágakat,
fákat. A megfigyelések szerint hegy- és dombvidékeinken a
leggyakrabban idõs tölgy- vagy bükkfába véste odúját. Sík-
vidékeinken gyakran választ nyárfát, de szívesen telepszik
meg más fafajokban is. A küllõodúk röpnyílásának átmérõ-
je a vizsgálatok alapján 62 mm-nek bizonyult. Általában
évente új odút készít. 

A zöld küllõ meglehetõsen területhû. Párba állása többnyire
már tél végén megtörténik. Nász idején a hím és tojó gyakran
hallatja kacagó kiáltását. A fészekodú készítését általában már-
cius második felében kezdik el. A munkálatok 2–3 hétig is el-
tartanak. A tojásrakás ideje változó, de a leggyakrabban április
második felére esik. 5–7 fehér, fényes felületû tojását az odú
csupasz aljára, a vésésbõl visszamaradt forgácstörmelékre rakja.
A szülõk felváltva kotlanak, de azt csak a legutolsó tojás lera-
kása után kezdik el. 16–19 napi kotlást követõen kelnek ki a
fiókák. Mindkét szülõ, felváltva etet. Miután a kifejlett, röpké-
pes fiókák elhagyják az odút, a szülõk még néhány hétig etetik
utódaikat, majd nyár végén szétszéled a család, a fiókák önálló
életet kezdenek. Évente csupán egyszer költ.

A zöld küllõ az európai harkályok közül a leginkább han-
gyafogyasztásra specializálódott faj a nyaktekercs mellett.
Ezzel magyarázható, hogy a többi harkályfélétõl eltérõen
sokkal több idõt tartózkodik a talajon, ahol szökdécselve
közlekedik. Ilyenkor megfigyelhetõ, amint ugrálva keresgé-
li kedvenc táplálékát, a hangyákat. 

Mellettük természetesen más talajlakó rovarokat is szíve-
sen fogyaszt. A talajszint mellett a fák törzsérõl, vagy a kor-
hadó fákból, fatuskókból is összeszedi, kivési a rovarlárvá-
kat és egyéb kéreg alatt élõ rovarokat. A mély járatokban
élõ rovarokat hosszan kiölthetõ, ragadós végû nyelvével
szedi össze rejtekhelyérõl. Nyáron és õsszel olykor gyümöl-
csöt, így cseresznyét, szõlõt és körtét is fogyaszthat. A har-
kályfélékre általában jellemzõ a területhûség, de a zöld kül-
lõé még a harkályféléken belül is kiemelkedõ. Állandó
madarunk, amely megszokott élõhelyét nemigen hagyja el. 

A zöld küllõ Magyarországon
1901 óta védett faj. Hazai állomá-
nyát a legújabb, 2014–2018 közötti
felmérések szerint 15–17 000 párra
becsülik a szakemberek, amely
nem veszélyeztetett. 

Az Év madarának más harkály-
félékhez hasonlóan fontos
szerepe van az odúk
kész í téséve l ,
a m e l y e k e t
idõvel más,
odúban köl-
tõ, de azt ké-
szíteni nem
tudó madár-
fajok egyedei,
továbbá emlõ-
sök, így többek
között denevérek,
pelék, valamint dara-
zsak és méhek hasz-
nálhatnak költõ- és
búvóhelyként. A zöld
küllõ testméreténél fogva
nagyobb méretû odúkat ala-
kít ki, amelyeket nagyobb testû
odúlakó madarak, így a fokozottan
védett szalakóta, füleskuvik és kuvik,
valamint a búbos banka és a csóka mel-
lett kisebb termetû fajok, mint a seregély, a
csuszka, a cinegék és a verebek is szívesen
elfoglalnak. 

Állományát leginkább a mezõ- és erdõgaz-
dálkodás veszélyeztetheti, mivel fennmaradá-
sához mozaikosan elõforduló fás és gyepes
élõhelyekre egyaránt szüksége van. A zöld kül-
lõ szorosan kötõdik élõhelye hangyapopulá-
ciójához. Ezért minden olyan tevékenység ve-
szélyezteti, amely károsan hat egy adott terület
hangyaállományára, legyen az vegyszerezés,
mûtrágyázás, gyep felülvetés vagy beszántás. 

Az erdészek idõs fák meghagyásával segíthetik elõ, hogy
állománya ne csökkenjen. Lakott területek közterületein élõ
állományait az önkormányzatok illetékesei segíthetik az idõs
fák kíméletével. Meglévõ élõhelyein fontos a mozaikosság
fenntartása, megõrzése. Csak így segíthetjük elõ az év ma-
darának hosszú távú fennmaradását.

Andrési Pál okl. erdõmérnök
Fotó: Dr. Molnár Gyula
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Az Év madara a zöld küllõ
A harkályfélék családjába tartozó mintegy 250 madárfaj
Földünk szárazföldi területeinek nagy részét benépesíti,
a család tagjai erõsen kötõdnek a fákhoz. Európában tíz,
hazánkban kilenc fajuk honos. 
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A címbeli rigmus az Alkotmány újság-
ban jelent meg 1905. december 31-
én. Ez nem valami évbúcsúztató szer-
kesztõi tréfa volt, hanem egy példa
nélküli esemény tömör kifejezése.
A selmeci fõiskolások 1905. évi kará-
csony és újév közötti „farsangi forra-
dalma” országos és országhatáron tú-
li eseménnyé vált. Írtak róla az
országos és a helyi lapok, de még a
bécsiek is és Tassonyi Ernõ1 szintén
megörökítette e nem hétköznapi ese-
ményt. 

Másnap, december 29-én este esztergo-
mi lakóhelyén is tüntetés fogadta Szabó
Mihályt és ott hangzott el a címben sze-
replõ rigmus.2 Selmecen a lelkesedés, a
helyi nemzeti ellenállás kurucos verse-

ket is szült. Az 1906. év, az újesztendõ
a helyi hetilap címlapján – Tassonyi sel-
meci diákéletrõl szóló kisregénye „juta-
lomszerû”, kétrészes és hosszas elisme-
rõ bemutatása mellett – Ivánka István
és Telekes Béla egy-egy versével indult.
Az elsõ versszakok idekívánkoznak:
„Hiába mondják azt nekem: / A szabad-
ság síkon terem / Hegyek közt is nyílnak
/ Szabadságvirágok. / Selmecbánya pol-
gársága / Büszke vagyok rátok!” Telekes
Béla egyszerûen csak „Selmecbánya” cí-
met adta költeményének, mely így kez-
dõdik: „Üdvözlégy, új kuruc város, / õsi
Selmecbánya! / Te, ki mindig labanc
voltál, õsi kuruc városoknál / Hõsiebben
állsz ma.”3

A selmeci hetilap – további, már
nemzetközi elismerésként – idézte az
osztrák Wiener Neues Tageblatt so-
rait: „Selmecbányán farsangi forra-
dalmat kezdtek játszani s úgy látszik
azzal a felfogással, hogy nagyon ko-
moly dolgot mûvelnek és megfélem-
lítik a hatalmat. Csakhogy kiben kelt
félelmet az ilyen forradalom? Tulaj-
donképpen örvendeni kellene, hogy
a Lajtán túli forradalmak ilyen humo-
ros jellegûek.”4

A darabontkormány 1906. január 10-
én arra kérte a fõiskola rektorát, Fodor
Lászlót, hogy „indítson haladéktalanul
vizsgálatot azoknak a fõiskolai hallga-
tóknak kipuhatolása végett, a kik a
szóban forgó tüntetéseket elõkészítet-
ték, rendezték vagy azokban aktíve
részt vettek.” Ennek hírére mintegy 300
fõiskolás kijelentette, hogy „a tüntetés-
ben részt vett társaikkal egyetértenek és
a tüntetésért egyetemleges felelõsséget
vállalnak”. A selmeci fõkapitány a ki-
puhatolás eredményeként ezt a szép
(kollegiális) egyetemleges kiállást jegy-
zõkönyvezte.5

Ha a fõvárosban nem is tudták meg,
hogy kik voltak az ifjúság kipuhatolan-
dó vezetõi, mi azért most idézzünk ma-
gunk elé néhány nevet. A fõiskolások
részérõl vezetõ szerepet vitt – többek
között – a 24 éves Tassonyi Ernõ, a 27
éves Czentner József és a 24 éves Bogi-
sich Gyula bányamérnök-hallgatók,6

de megemlíthetõ a 21 éves Wundszám
Sándor erdõmérnök-hallgató is. Nyil-
ván a fõiskolások mellett más fiatalok,

így pl. a Tassonyi által említett „bá-
nyászsuhancok” (vélhetõen, mint a he-
lyi bányaiskola7 tanulói) és minden bi-
zonnyal a gimnáziumok idõsebb,
felsõs diákjai, de az iparos és kereske-
dõ ifjak is a tömegben voltak. 

Tassonyi 1900-ban iratkozott be az
akadémiára és 1910-ben kapott okle-
velet, Czentner József 1899-ben iratko-
zott be, de Selmecen nem kapott okle-
velet.8 Bogisich Gyula 1905-ben
valétált,9 míg Wundszám Sándor 1908-
ban záradékolt.10 Tegyünk említést az
1905 nyarán megválasztott – így Macó
installációján hivatalban volt – selmeci
ifjúsági köri vezetõkrõl is. „Elnök: Ba-
csida Lajos, alelnök: dr. Ribiánszky
Kálmán, fõtitkár: Csécsey István, titkár:
Magyar János (önképzõkör vezetõ),
pénztáros: Wundszám Sándor. Ellenõr:
Holzmann Gusztáv, háznagy: Bogisich
Gyula, alháznagy: Rimeg Géza, fõ-
könyvtáros: Früstök István, alkönyvtáro-
sok: Tarcsányi Kálmán és Szilvay Jó-
zsef. Zenekarvezetõ: Balázs Jenõ,
zenekari szertáros: Rigler Dezsõ, ének-
karvezetõ: Kellner Béla, közgyûlési
jegyzõ: Marólhy Gyula, választmányi
jegyzõk: Tóth László és Zsigmondovics
Gyula. Egészségügyi bizottság: elnök:
Vécsey Ferenc, tagok: Pfaff Gusztáv,
Baumgartner Emánuel és Patzner Ká-
roly.”11

Érdekesség, hogy „Vykopál János
fényképész igen sikerült fényképfelvé-
teleket csinált e hó 28-án a fõispáni
installációkról. Hogy annak a neveze-
tes napnak valami anyagi haszna is
legyen, kijelentette a derék és hazafias
fényképész, hogy e képekbõl befolyó
tiszta jövedelmet az ifjúsági kör Ott-
hon-alapja javára ajándékozza. Fel-
kérjük a hazafias közönséget, hogy
minél többet vásároljanak e képekbõl,
hálából az ifjúság iránt, amely ifjúság
áldozatkészségének, hazaszeretetének
olyan páratlan jelét adta az installá-
ciós napon.”12 Én pedig felkérem a
tisztelt olvasóközönséget, hogy ha va-
lakinek van ilyen felvétele, úgy azt
tegye közkinccsé vagy ossza meg a
szerzõvel. 

Tassonyi szerint „Ha voltak keserû
órái Szabó Misinek új hivatalos minõ-
ségében, akkor azok között a Macó I.
installációjának végignézése volt a leg-
keserûbb pirula, amelyet neki le kellett
nyelnie.”13 És hogy mi történt Macó fõ-
ispánnal? Neki sem lehetett egyszerû,
ugyanis „Macó, az installációja alkal-
mával, tudvalevõleg részeg volt. Más-
nap kijózanodván, kijelentette, hogy
állásáról lemond.”14
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„Eriggy Misi Ipolyságra, 
jó étvágyat záptojásra!” III.

A selmeci fõiskolások és a darabont fõispán találkozása
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A régi kerékvágás, döccenõkkel
Szabó Mihály fõispán – Macótól eltérõen
– ekkor, az elsõ és sikertelen próbálko-
zás után nem mondott le. Puskás Jenõ
fõiskolás, a Budapesti Hírlap tudósítója
egy esetleges második próbálkozásról
azt írta, amit sokan gondolhattak: „A
nagyközönség s az akadémiai ifjúság oly
lelkes egyértelmûséggel utasította vissza a
megyefõnök próbálkozását, mely párját
ritkítja s valószínûleg lehetetlenné tette
egyszer s mindenkorra a további megye-
fõnöki próbálkozást.”15 Ez azonban nem
így történt. A hatalom tekintélyén esett
csorbát ki kellett köszörülni. 

Az 1906. január 9-én tartott közgyû-
lésen a városházára betódult fõiskolá-
sok a tanácsteremben leakasztották
Rudnay Béla korábbi selmeci fõispán
festményét, helyére gyászkeretben ki-
írták, hogy „Rudnay, pfuj!”.16 Rudnay a
darabontkormány idején a fõvárosi ál-
lamrendõrség fõkapitánya maradt (fe-
bruárban királyi biztosi kinevezést is
kapott).17 A festményleakasztás ellen
Szél László selmeci tiszti ügyész a köz-
gyûlésen szót emelt, aki ezért este a la-
kása elõtt a fülnek valószínûleg nem
túl kellemes macskazenét kapott. Az
exfõispán festményének nem lett baja,
de az ifjúság nagyszámú érdeklõdése
miatt belépõjegy-osztásossá vált a sel-
meci közgyûlés nyilvánossága. Ezzel
kezdett véget érni a fõiskolás ifjak vit-
te színház (vagy a cirkusz). 

A festményleakasztással is összefüg-
gõ január 10-ei fõiskolai bezárást18 és
a fõiskolások hazautazását, aztán de-
tektívek újabb megjelenését és a janu-
ár 18-ai installációs közgyûlést követõ-
en: Szabó Mihály hivatalba lépett.
A fõispán két, magával hozott közgyûlési
tag, Erdély Gyula körmöcbányai járás-
bíró és Floch István bélabányai kovács-
mester elõtt tette le az esküt (Erdély
Gyulát ezért Körmöcbányán még az-
nap este „a közönség lelkesebb része
jól elpáholta”).19 A fõispán a tisztvise-
lõk közül Sztancsay Miklós fõjegyzõt,
Vörös Ferenc aljegyzõt és Altmann Im-
re gazdasági tanácsnokot még aznap,
január 18-án felmentette. A jegyzõ-
könyvet az új fõjegyzõ készítette és a
két említett közgyûlési tag hitelesítette.
A fõispán ezt követõen január 20-án,
szombaton elutazott, aki egy vonatsze-
relvényen volt Tassonyival. Rá a cilin-
dere miatt a vasutasok elõször a fõis-
páni kísértek tagjaként tekintettek és
megdobálták, majd amikor felismerték
benne a volt köri elnököt, bocsánatot
kértek. Így megtapasztalhatta – ha csak
kicsit is – a másik oldalt. 

A második nekifutásra – szintén je-
lentõs csendõrségi jelenlét mellett –
sikerült selmeci installáció alatt csak ki-
sebb rendzavarások történtek. A fõis-
pán fõiskolai épületekben nem kapott
szállást, így január 17-én a tûzoltólakta-
nyában szállt meg, mely fölé a fõiskolá-
sok az Óvárból petárdákat lõttek, zajjal
zavarva az ottlétét. Másnap a 22 éves
Groszmann Imre erdõmérnök-hallgató
fõiskolás (1906-ban záradékolt)20 a vá-
rosháza tornyából a befelé haladó fõis-
pán és a két közgyûlési tag felé a „Gaz-
ember!” szót kiabálta. A csendõrök
õrizetbe vették a kiabálót, de Horváth

Kálmán rendõrfõkapitány közbenjárá-
sára elengedték. A fõispán becsületsér-
tésért feljelentette az ifjút, de õ (talán
Liha Antal járásbíróval21 is összekacsint-
va) azt vallotta a perében, hogy nem a
fõispánra, hanem a – perben nem érin-
tett – kísérõjére, a közgyûlési tagra kia-
bált szitkozódva, így aztán a bíróság fel-
mentõ ítéletet hozott. 

A normalizálódás során, február kö-
zepén megnyitották a bezárt selmeci
fõiskolát22 és a beszüntetett ösztöndíjat
is az év elejére visszamenõleg folyósí-
tották.23 S ha már pénzügyek: Selmec-
nek az 1905. december 28-ai elsõ ins-
talláció 1000 koronába, míg az 1906.
január 18-ai második installáció 5000
koronába került (összesen ez mai érté-
ken 10,7 millió forint). Ugyanekkor a
Tassonyi-regény ára 4 korona volt (mai
értéken 7200 forint), ennek a fele az if-
júsági kör bevételét képezte. Egyebek-
ben a város 1905-ben 151 138 korona
(mai értéken 272 millió forint) állami
és városi adót szedett be.24

Az uralkodó 1906. április 19-én a
fõispáni állásából – négy hónap után
és saját kérelmére – felmentette Szabó

Mihályt.25 Az így megüresedett állásra
pár nappal késõbb – ki más, mint –
Lits Gyula „nyugalmazott fõispán” ka-
pott újra fõispáni kinevezést.26 A régi-
új fõispánnak örültek Selmecen, de
messze nem kapott akkora ünneplést
az újabb installációján, 1906 tavaszán,
mint 1905 decemberében, amikor le-
mondott és szinte fejedelmi búcsúban
részesült.27 1907 nyarán, a fõiskola
hallgatói által szerkesztett Selmeci Új-
ságban – melynek jövedelme negye-
dét a fõiskolai kör otthona javára for-
dították – már „generálzseninek”
ironizálták Lits fõispánt.
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A fõiskolai hallgatók szerkesztette hetilap, a Selmeci Újság 1907 nyarán
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Selmecen 1906 tavaszán talán már
mindenkinek elege volt a sok cécóból.
Pedig még vissza volt a bevezetõben
már említett országgyûlésiképviselõ-vá-
lasztás, ami a darabontkormány miatti
belpolitikai válság feloldását jelentette. A
választásra Selmecen 1906. május 7-én
(hétfõn) került sor. A „48-asok” országos
vezetõje, Kossuth Ferenc – a bécsi udva-
ri és az országos politikai egyezségek
mentén – Selmecen a „régi 67-esek” (az
alkotmánypárt) jelöltjét, a 24 éves Palla-
vicini György õrgrófot támogatta. 

A helyi 48-asok – a fõiskolások szim-
pátiája mellett – viszont önálló jelöltet in-
dítottak, dr. Hercegh Mihály fõvárosi
egyetemi tanárt, aki a hétfõi választás elõtt
egy nappal, vasárnap délelõtt lemondott.
Becsületére váljék, hogy ezt Selmecbá-
nyán közölte. Helyére a selmeci 48-as
párttagok vasárnap délután beugrasztot-

ták Szentiványi Albert gimnáziumi tanárt.
A másnapi választást, melyen 758-an sza-
vaztak, Pallavicini nyerte 461 szavazattal
(164 szótöbbséggel és 60,8%-kal). Gyor-
san rögtönzött ellenfele 297 szavazatot ka-
pott. A selmeci fõiskolai és középiskolai
tanárok, tanítók és papok körében Szent-
iványi 44, míg Pallavicini 17 szavazatott
kapott. Az újságíróként már említett Pus-
kás Jenõ és Tassonyi Ernõ fõiskolások
élénken mindvégig az önálló, helyi 48-as
jelölt mellett kampányoltak,28 nem is
eredménytelenül. Az 1906-os választáson
nem indult, de öt éve már selmeci ország-
gyûlési képviselõ Heincz Hugó helyett
Pallavicini György õrgróf vonult be az Or-
szágházba, hogy aztán 1910-ben az õsi
bányavárosban Heincz Hugó gyõzze le a
fõiskolások által támogatott Pallavicinit,
de ez már egy másik cécó.29

Ki volt Szabó Mihály?
Okkal merül fel a kérdés, hogy ki volt a
darabont fõispán? Életútját kinevezésekor
nem méltatta hosszan a helyi lap, sõt szin-
te semmit sem mondott róla. Ez is egyfaj-
ta ellenállás volt vele szemben. Korábban,
1899. október 8-án a Honvédszobor lelep-
lezésekor járt már Selmecen, fõjegyzõként
õ képviselte Esztergom vármegyét. Itt már
találkozott a város és a fõiskolások haza-
fias lelkesedésével, ráadásul a 48-as hon-
védegylet után az elsõk között tette le a
vármegyéje koszorúját.30 Ennek ellenére
a fentiek alapján láthatjuk, hogy Szabó
Mihály bizony kapott szidalmat eleget fõ-
ispánsága kezdetén. Azt is mondhatjuk,
hogy rosszkor volt rossz helyen. Ennek

ellenére a karrierjében e legmagasabb
tisztségére minden bizonnyal élete során
büszke lehetett, hisz az 1940. évi gyászje-
lentésén31 is ez szerepelt az elhunyt neve
mellett. Szabó Mihály államigazgatási
tisztviselõi pályafutása – a selmeci kitérõ
kivételével – Esztergom vármegyéhez és
Esztergomhoz kötõdött. Azt is mondhat-
juk, hogy ha nincsenek a selmeci fõisko-
lások, akkor nevét szûkebb vármegyéjén
kívül nem nagyon ismerték volna meg or-
szágszerte. 

Szabó Mihály 1859-ben született a bes-
senyõi Szabó nemesi család tagjaként.
1884-tõl az esztergomi járás segédszolga-
bírója, 1887-tól ugyanott szolgabíró volt
tiszteletbeli fõszolgabíró címmel. 1895-
tõl, majd „darabont fõispánságát” köve-
tõen 1906-tól újra Esztergom vármegyei
fõjegyzõ volt, ezzel a fõispán és az alis-
pán után a harmadik számú megyei állam-
igazgatási vezetõnek számított. 1908-tól
Únyon földbirtokosként gazdálkodott,32

majd Óbudára költözött. Esztergomhoz
kötõdött tisztviselõi pályafutása során a
kortársak elismerõen írtak róla, kedvel-
ték. 1940. november végén „óbudai ma-
gányában” 81 évesen elhunyt és az ak-
kori esztergomi újság a vármegye „egyik
legkiválóbb tisztviselõjeként” búcsúzott
tõle. Feleségét Wimmer Annának, lányát
Klárának hívták, aki vitéz Gyetvay Grivi-
cic Károly neje volt. Szabó Mihályt Esz-
tergomban temették el.33 Minden bi-
zonnyal példás tisztviselõ volt, híressé
mégis a selmeci diákok tették. 

A sors fintora, hogy a fõiskolások ré-
szérõl a gúnymenetben és az ellenállás-
ban vezetõ szerepet vitt Tassonyi Ernõ
bányamérnök késõbb szintén államigaz-
gatási tisztviselõi – miniszteri tanácsosi és
fõvárosi bányakapitányság-vezetõi – kar-
riert futott be, majd Szabó Mihály halála
után két évvel késõbb, 1942-ben 62 éve-
sen hunyt el.34 Az 1905-ben „londiner Bo-
gyó” 1937-ben „Bogisish méltóságos úr-
rá” vált, ugyanis bányamérnökként és a
peremartoni ipari robbanóanyaggyár
igazgatójaként kormányfõtanácsosi címet
kapott.35 Azt tudjuk, hogy ügyes londiner
volt és okkal feltételezhetjük, hogy a sel-
meci fõiskola ifjúsági tojásbombagyárá-
ban alapozta meg a késõbbi robbanó-
anyag-ismeretét.  

Tassonyi Ernõ írta 1936-ban, hogy ha
lett volna hangosfilm 1905 karácsonyán
és meg lehetett volna örökíteni a történ-
teket, akkor az utókor egy ragyogó film-
drámában gyönyörködhetett volna. Csak
remélem, hogy ebbõl a tragikomikus ra-
gyogásból sikerült valamit felidézni. 

Dr. Fricz-Molnár Péter
fõosztályvezetõ-helyettes, ITM 
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28 Selmeczbányai Híradó, 16. (1906) 19. sz.
(máj. 13.) 1–3. 

29 Fricz-Molnár P.: i. m. 
30 Selmeczbányai Híradó, 10. (1899) 41. sz.

(okt. 12.) 1., 4. 
31 https://dspace.oszk.hu/handle/20.500.

12346/583234#.
32 Magyarország vármegyéi és városai. Eszter-

gom vármegye. Szerk. Borovszky Samu.
Budapest, 1908, pp. 446., 459–460.

33 Esztergom és Vidéke, 61. (1940) 93. sz.
(nov. 30.) 2. 

34 h t t p s : / / d s p a c e . o s z k . h u / h a n d -
le/20.500.12346/512706#. 

35 Közgazdasági Értesítõ, 32. (1937) 5. sz. (jan.
30.) 1. A kormányfõtanácsos cím akkori vi-
selõje jogosult volt a „méltóságos” megszó-
lításra.

A kalapját emelõ Pallavicini bevonulása Selmecre (1910)
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Az Erdészeti Lapok novemberi számá-
ban megjelent Halász Aladárról szóló
írás késztetett arra, „tollat ragadjak”,
és néhány dolgot apám, Wágner Lajos
életébõl papírra vessek.

A Szeniorok egyik ülésén dr. Király Pál
– akit egyébként tiszteltem és elismer-
tem – kérdést intézett hozzám: „Remé-
lem, tudod, hogy apádat Tömpe nevez-
te ki igazgatónak?!”. Természetesen
hogyne tudtam volna, részleteiben is-
mertem a történetet. A beszélgetést Pa-
li bácsival nem folytattuk, bennem vi-
szont a kérdések sokasága merült fel. 

Tömpe István a Rákosi-rendszer
nagy hatalmú embere volt, az Orszá-
gos Erdészeti Fõigazgatóság (OEF) el-
sõ fõigazgatójaként õ nevezte ki az er-
dõgazdaságok elsõ számú vezetõit. Az
1950. évi nagy átszervezéssel a gond-
nokságok élérõl leváltották a diplomás
erdõmérnököket, az erdõgazdaságok
élére pedig szintén politikailag meg-
bízható kádereket ültettek.

1953-ban, három év után történt,
hogy Tömpe kinevezett két diplomás
erdõmérnököt: Wágner Lajost az Egri
(Nyugat-bükki) Állami Erdõgazdaság,
Pópity Jenõt pedig a Zamárdi Állami Er-
dõgazdaság élére.

Apám esetében a történet a követ-
kezõ. 1949-ben Madas András megbí-
zást kapott arra, hogy gyûjtse össze az
ország öt legjobb erdõmérnökét, hogy
azokkal a Tervhivatalból irányítsák a
magyar erdészetet. Az öt fõ egyike volt
Halász Aladár, aki az erdészet mellett
magas szintû közgazdasági ismeretek-
kel rendelkezett. Nevéhez fûzõdik
több olyan intézkedés, szabályozás,
amely hosszú idõre meghatározta az
erdészet mûködését. Ebben az idõben
Wágner Lajos Mátrafüreden a Dél-mát-
rai Állami Erdõgazdaság fõmérnöke
volt Vitai József káderigazgató mellett
(1950–52). Vitai természetesen nem ér-
tett az erdészethez, apám irányította
céget, a tervtárgyalásokon ketten vet-
tek részt, az igazgató és a fõmérnök.

Itt kapcsolódik történetünkhöz a
nagytudású Halász Aladár, aki a Terv-
hivatal részérõl a tervtárgyalásokat ve-
zette. Arról, hogy ezek a tárgyalások
hogy zajlottak, õrzök egy hiteles doku-
mentumot, amely nem más, mint Ha-
lász Aladár hozzám intézett levele,
2003-ból. 

Én õt személyesen nem ismertem,
Sopronban szakmérnöki tanfolyamon
hallgattunk egy értékes elõadását, ezen-
kívül az Egri Erdészetnél emléktábla-
avatáson futólag találkoztunk. 

Abban a bizonyos levélben Halász
Aladár az Erdészeti Lapokban megje-
lent a cikkemre reagált, melyben apám
életútjáról írtam. Nem kis örömömre
szolgált, hogy írásomat szinte baráti
hangulatú, meleg szavakkal illette. A
levél egy részletét a következõkben
idézem:

„Édesapád emlékét megörökítõ írá-
sodat nagy örömmel olvastam, mert az
abban leírtak teljesen egybevágnak
édesapádról õrzött emlékeimmel… Édes-
apád mindig ott volt a tervtárgyaláso-
kon. Engem mindig lenyûgözött a ha-
tározottsága és hallatlan alapos
felkészültsége… Fenntartás nélkül tisz-
teltem és nagyra becsültem õt. Szüksé-
gesnek tartottam ezt Néked leírni, mert
nagyon örülök cikkednek, s annak,
hogy az értelmesebb kollégák számára
példaképül állítottad édesapádat.

Írásod alapján biztosra veszem,
hogy Te az õ nyomdokain jársz! Ehhez
kívánok Neked jó erõt, egészséget és sok
szép szakmai sikert.

Szeretettel köszönt:  Halász Aladár
(Ali bátyád)” 

Számomra meglepõ volt, hogy Ha-
lász Aladár fél évszázad elteltével mi-
lyen élénken emlékezett az akkori
tervtárgyalásokra, apám felkészültségé-
rõl, jellemérõl tömör mondatokban tel-
jesen reális képet mutatott be, mintha
ma történt volna. 

Wágner Lajos a Dél-Mátra fõmérnö-
keként bizonyította vezetõi alkalmassá-
gát, a tervtárgyalásokon pedig szakmai
felkészültségérõl tett tanúbizonyságot.
Ebben az idõben került kapcsolatba

Tömpe Istvánnal, az OEF fõigazgatójá-
val, aki az említett tulajdonságai révén
tiszteletben tartotta és elismerte. Mind-
ezek vezettek oda, hogy Tömpe 1953-
ban Wágner Lajost kinevezte az Egri
(Nyugat-bükki) Állami Erdõgazdaság
igazgatójául.

Az új vezetõség: Pallagi Béla fõ-
könyvelõ, Wágner Lajos igazgató, Bíró
Lajos fõmérnök lett.

Apám három évig vezette az Erdõ-
gazdaságot, ezalatt eredményesen
mûködtek, 1956 tavaszán elnyerték
az élüzem címet. A következõ felvé-
telen a Park szállóban tartott élüzem-
avató ünnepséget látjuk, Wágner La-
jos igazgató ünnepi beszámolóját
tartja. Tõle jobbra Garami Árpád
párttitkár, jobb szélen Bíró Lajos fõ-
mérnök, és természetesen jelen vol-
tak az OEF küldöttei. Jó apám kevés
szavú ember volt, viszont ha megszó-
lalt annak súlya volt. Irodájának ajta-
ján ez felirat volt: „CSAK 5 PERC!”,
vagyis megkövetelte a rövid, lé-
nyegre törõ fogalmazást.

Az élüzemavató ünnepséget beár-
nyékolta egy dolog: akkor már tudott
volt, hogy Wágner Lajost leváltják igaz-
gatói beosztásából, és Sütõ Sándort
(balról a 2.) fogják kinevezni. Sütõ a
városi pártbizottság küldötteként volt

Részletek Wágner Lajos életébõl
Visszatekintés az 1950-es évekre

Az új vezérkar 1953-ban



jelen az ünnepségen mint a leendõ
igazgató.

Wágner Lajost nem rendítette meg a
leváltás, számolt azzal, hogy el fogják
mozdítani az igazgatói székbõl. Több
dologban nem értett egyet a városi és
megyei elvárásokkal. Ilyen volt példá-
ul a személyzeti kérdés, azt kívánták,
hogy a korábbi rendszernél szolgált
szakembereket távolítsa el a cégtõl. A jó
szakembereket természetesen megtar-
totta. Egy másik példa: az erdészet lé-
tesítsen sípályát a Vár-hegyen (Felsõ-
tárkány). Értelmetlen dolognak tartotta,
nem lett belõle semmi. Ilyen és hason-
ló dolgok vezettek a leváltásához.
Olyan vezetõ kellett, aki megfelel az
elvárásoknak.

Sütõ nem volt alkalmas az igazgatói
posztra, mindössze másfél évig volt az
Erdõgazdaság elsõ számú vezetõje.
Mindenesetre apám úgy adta át a mun-
kakört, hogy mindenben segíteni fogja
az új vezetõt, ezt be is tartotta.

Tömpe István mint vadász ember,
gyakran megfordult az Egri Erdõgaz-
daságnál késõbb is, amikor már más
területen dolgozott. Támogatta az er-
dõgazdaságokat, szerepe volt abban,
hogy az erdészeti ágazat megítélése,
tekintélye a köztudatban magas fokon
állott. Természetesen ehhez kellettek
az erdészet nagyjai, mint például Ma-
das András (a képen jobbra fent, a má-
sodik sorban oldalra néz) vagy Halász
Aladár. Tömpe idõs korában még el-
jött Egerbe az 1985. évi vándorgyûlés-
re. A képen Sós Gábor miniszterhe-
lyettes és Királyi Ernõ hivatalvezetõ
között látjuk.       

Apám leváltása úgy történt, hogy
Tömpe fõigazgató felrendelte Wágner
Lajost beszélgetésre. Én magam szemé-
lyesen jelen voltam, amikor apám Pest-
rõl hazaérkezett, és elmondta anyám-
nak a Tömpével való beszélgetést.
Ennek lényege a következõ. 1950-ben
minden erdõgazdaság élérõl leváltot-
ták a diplomásokat. Apám esetében (és

még egy esetben Zamárdiban) kivételt
tettek, kiváló tudását ismerve kinevez-
ték igazgatónak. Viszont már olyan
nagy volt a nyomás a megyébõl, hogy
Tömpe nem tudta vállalni tovább a ki-
vételt.

Abban, hogy Wágner Lajos erdõ-
mérnök, aki 1945 elõtt az Egri Érsek-

ség erdõgondnoka volt, 1953–56 kö-
zött az Egri Erdõgazdaság igazgatója
lett, két embernek volt meghatározó
szerepe: Halász Aladárnak, aki felis-
merte apám vezetõi képességét és
Tömpe István fõigazgatónak, aki hall-
gatott a szakemberekre.

Wágner Tibor okl. erdõmérnök
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Kedves Olvasónk!
• Ha fontos számodra az Erdészeti Lapok megjelenése;
• ha fontos a Vándorgyûlés, az erdészbarátság;
• ha fontos az erdõkért végzett szakmai munka és még számos

kiemelt ügy az érdekeink képviseletében,

akkor kérjük, adód 1%-ának 
felajánlásával támogasd Egyesületünket!

A fel nem ajánlott 1% számunkra 
egy elvesztett lehetõség.

Reméljük, támogatásra méltónak találod a munkánkat!

Felajánlásodat, támogatásodat 
hálásan köszönjük!

Országos Erdészeti Egyesület

Adószámunk: 119815905-22-441

Országos Erdészeti Egyesület

Adószámunk: 119815905-22-441

Élüzemavató a Park szállóban

Sós Gábor, Tömpe István, Királyi Ernõ
(1985.)
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Az emberiség történetében a tûz nagyon fontos szerepet
töltött, és tölt be mind a mai napig. A tûzgyújtás azonban
hosszú-hosszú idõn keresztül problémát okozott, amihez
sokféle eszközt, többek között kovakövet használtak. Az
elsõ gyufákat, azaz gyújtó fácskákat a 19. század elején
találták fel. 

A zajtalan és robbanásmentes biztonsági gyufát Irinyi János
1836-ban szabadalmaztatta, amely hamarosan világszerte el-
terjedt. Ezt Svédországban az 1840-es években tovább töké-
letesítették. Ekkor jelent meg a csak speciális dörzsfelületen
meggyulladó biztonsági gyufa, más néven svéd gyufa. 

Magyarországon az elsõ gyufagyártó üzem 1834-ben nyílt
meg. Már az 1850-es években olyan gépek jelentek meg
amelyek lehetõvé tették a nagyipari gyufagyártást. 1910-ig
összesen 22 gyufagyár mûködött a történelmi Magyarország
területén. 

Az elsõ világháború után mindössze három gyár maradt,
a budafoki, a kecskeméti és a szegedi, ezek fedezték az or-
szág gyufaszükségletét. Szegeden, hazánk mai területén az

elsõk között kezdõdött meg a gyufagyártás, mára pedig az
egyetlen hely maradt, ahol még gyufát állítanak elõ. 

Az ömlesztett gyufaszálak kezdetben fa dobozkákban ke-
rültek forgalomba. A 19. század második felében jelentek
meg az elsõ, papírból készült dobozkák, illetve megjelen-
tek a levélgyufák is. 

Az üres felületeket idõvel különféle díszekkel, címkék-
kel, logókkal látták el, majd hamarosan reklámfelületként is
felfedezték. Innentõl kezdve rendkívül változatos címkék
jelentek meg, amelyek hamarosan a gyûjtõk között is nép-
szerûvé váltak. 

Az 1960-as évektõl az 1980-as évekig világszerte, így ha-
zánkban is rendkívül népszerû volt a gyufacímkék  gyûjté-
se, amelynek gyûjtõit fillumenistáknak nevezik. Az 1960-as
években több tízezer gyûjtõ tevékenykedhetett hazánkban.
Gyûjtõi klubok alakultak, akik közvetlenül a gyárból sze-
rezték be a nyomdatiszta címkéket. 

1959-ben jelent meg az „Erdei állatok” sorozat, amelynek
kilenc darabja kétszínnyomással készült. Ez a sorozat olyan
népszerû lett, hogy nagyon sokan ennek hatására kezdtek

gyûjtésükbe. A Gyufaipari Vállalat is kedvezett a gyûjtõknek,
hiszen egyes címkesorozatokból többféle színváltozatot ad-
tak ki. Néhányan hatalmas gyûjteményeket hoztak létre. Pél-
dául dr. Horváth Gyula gyûjteménye meghaladta a félmillió
darabot. Neki csak az „Erdei állatok” sorozatból 102 színvál-
tozatot sikerült elkülönítenie, begyûjtenie.

Az 1950-es évektõl a gyufacímkék általában két- vagy há-
romszínnyomással készültek. Egyszerû, ötletes  grafikáik,
sok esetben plakátszerûek. A reklám,  a figyelemfelhívás
mellett gyakran az adott kornak megfelelõ propagandacélo-
kat szolgáltak. 

A Gyufaipari Vállalat sohasem készített a bélyeg árjegyzé-
kekhez hasonló hivatalos katalógust. Ilyeneket lelkes gyûjtõk
készítettek. Néhány éve Magyar gyufacímkék címmel három-
kötetes nyomtatott katalógus is megjelent. A digitális változa-
tok egyike, a Magyar Gyufacímke Katalógus az alábbi helyen
érhetõ el:   http://www.gyufacimke.hu/search.do

A gyufagyártás a faipar részeként szorosan kapcsolódott
az erdõgazdálkodáshoz. Vélhetõen ennek is köszönhetõ a
számos, erdészeti témát ábrázoló címkesorozat, amelyek zö-
me az 1960-as évek elsõ felében készült. 

Például az Országos Erdészeti Fõigazgatósághoz kapcso-
lódó „Védd az erdõt!” tíz darabból álló sorozata 1962-ben
jelent meg. Az egyik címkén az erdészet címere mellett az
alábbi felirat olvasható: „Védd az erdõt, a nép vagyonát”
A többi címkén is jellegzetes, korhû feliratok olvashatóak,
pl: Ne zavard a vadakat, Az erdõ nem legelõ, Óvjuk a geo-
déziai jeleket, Erdõben is irtsuk a cserebogarakat stb. Az Or-
szágos Erdészeti Fõigazgatóság 1964-ben ünnepelte 10. év-
fordulóját. Erre az alkalomra ebben az évben két címkébõl
álló sorozatot adtak ki. A címkéken az erdõgazdálkodás jel-
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Gyufacímkék

Erdészeti gyûjtemények IV. 
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képei mellett évszámok, illetve felirat emlékeztet a jeles év-
fordulóra.

Számos címkesorozat készült az Országos Erdészeti Egye-
sület Vándorgyûléseirõl. 1960 és 1974 közötti évekbõl a fen-
ti katalógus hat sorozatot mutat be. Idõrendi sorrendben el-
sõ az 1960-as kaposvári vándorgyûlést megörökítõ, két
címkébõl álló sorozat, amelyeken a vándorgyûlés emblé-
mája látható. 

Az 1961-es bajai vándorgyûlésre már 11 címkébõl álló
sorozat készült. Ezek egy része jellegzetes bajai emlékhe-
lyeket, így Jelky András szobrát, vagy a Türr István emlék-
mûvet ábrázolják, másokon jellegzetes gemenci táj, vagy
éppen egy dunai szállító uszály látható. 

Az 1963-as nagykanizsai vándorgyûlést megörökítõ, hét cím-
kébõl álló sorozaton a vándorgyûlés emblémája mellett jelleg-
zetes erdészeti munkákat örökítettek meg. Így motorfûrészt
kezelõ erdészeti szakmunkást, rakodógép- és dózerkezelõt. 

Az 1964-es egri vándorgyûléshez kapcsolódó sorozat 11
címkébõl áll. Az emblémák mellett jellegzetes egri épületeket
örökítettek meg, így a székesegyház és a minaret épületét. 

Az 1966-os, jubileumi soproni vándorgyûlésre 12 címké-
bõl álló sorozat emlékeztet. Az utolsó ismert sorozat az 1974-
es egri vándorgyûlésre készült. A 12 címkébõl álló sorozaton
a Szalajka-völgyi Erdei Múzeum látnivalói sorakoznak. 

Külön érdekességet képviselnek a hajdani erdészbálokat
megörökítõ sorozatok, amelyek 1961–1969 között készül-
tek. Az 1964. évin vicces rajzok, erdészruhába öltözött er-
dei állatok láthatóak. Ugyanakkor az 1963. évi, 11 címkébõl
álló sorozat az erdõgazdálkodás és faipar fõbb ágazatait mu-
tatja be, így az erdõkémiát, a kosáripart, az Erdei Mellékter-
mékek Vállalatot stb.

A gyufacímkék színes világa a fentiek mellett számos,
egyéb szakmai, illetve a szakmánkhoz közvetve kapcsoló-
dó témát örökített meg. Találhatunk címkéket, sorozatokat,
többek között fásítási hónapról, tûzvédelemrõl, agrártörté-
neti emlékekrõl, erdei állatokról stb. Egy 1959-es sorozat a
150 éves soproni Erdõmérnöki Fõiskolának állít emléket. 

Napjainkban gyufacímkéket néhány idõs, hajdani gyûjtõ
mellett alig pár fiatal gyûjt. Talán az írást olvasva néhányan
kedvet kapnak a szakmánkhoz kötõdõ gyufacímkék gyûjté-
séhez, így azok még hosszú évtizedekig fennmaradhatnak,
és nem válnak enyészetté. 

Köszönetet mondok Berdó József gyûjtõnek, aki segített
az írás elkészítésében, illetve megengedte, hogy gyûjtemé-
nye darabjait fotókon örökítsem meg.

Andrési Pál okl. erdõmérnök

SZAKMAKULTÚRA

160 éves az Erdészeti Lapok

A fenti vers természetesen a német vadászhagyományból
került át a magyar vadászokhoz. De mit is jelentenek és
honnan valók a rejtelmes latin szavak?

A kezdõsorok a régi, nagyböjti, latin szertartású és nyelvû va-
sárnapi liturgia „Introitus”-ából valók. Ez a bevonulási latin
nyelvû zsoltár kezdõszava. A vers a nagyböjt 2. vasárnapi
kezdõ sorral indul, aztán a 3., 4., 5., 6. követi, húsvétvasár-
nap értelemszerûen kimarad, ilyenkor rendes ember nem va-
dászik, és a húsvét utáni elsõ vasárnappal, Quasimodo vasár-
napjával, vagy más néven fehérvasárnappal zárul.

Pontosítva a latin kezdõszavakat, sorokat:
2. vasárnapi Introitus: Reminiscere miserationum tuarum

Domine. Emlékezzél meg Uram könyörületedrõl. Színevál-
tozás, a bûnök elhagyásának vasárnapja.

3. vasárnapi Introitus: Oculi mei semper ad Dominum. Sze-
meim állandóan az Úrra tekintenek. Önvizsgálat vasárnapja.

4. vasárnapi Introitus: Laetare Jerusalem! Örvendj Jeru-
zsálem! Az örvendezés vasárnapja (a nagyböjt felén már túl-
jutottunk, közeleg a megváltás).

5. vasárnapi Introitus: Judica me, Deus, et discerne causam.
Igazságot szolgáltass nekem, Istenem, és kelj védelmére az
ügyemnek. A szenvedés vasárnapja vagy feketevasárnap.

6. vasárnap: Palmarum. Virágvasárnap, az Úr bevonulá-
sa Jeruzsálembe.

Húsvétvasárnapra nincs strófa, de vadászat sincs!
Húsvét utáni elsõ vasárnapi Introitus: Quasi modo geniti

infantes, alleluja. Mint a most született kisdedek, alleluja. Qua-
simodo vasárnapja, vagy fehérvasárnap, Húsvét kis nyolca-
dának befejezõ ünnepe, az elnevezés az ünnepi fehér ruha
levételére utal. Régen ezen a napon volt elsõáldozás.

Nos, ennyi érdemes tudni egy szalonkavadásznak, még
ha nem is lõ szalonkát!

Dr. Péti Miklós, okl. erdõmérnök

A szalonkázó vadászok verse

Reminiscere: Keresni gyere!
Oculi: Itt jönnek, ni!
Laetare: Sok jár-e?

Judica-kor: Rosszul jár.
Palmarum-kor: nincs vásár.

Quasimodo vasárnapján 
szalonka ül a tojásán.

Szinyei Merse Pál:  Oculi – Magyar Nemzeti Galéria
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Prof dr. Gencsi László
(1924–2022)

„Sopron, te lelkünk
éltetõ láng! Hû õr az
õsi végeken…” – eze-
ket a sorokat idézte a
Soproni Téma heti-
lap a város himnu-
szából, egy Gencsi
professzorral készí-
tett interjúban. Ezt
vallják, akik itt élnek,

és hirdeti minden Sopronban tanult erdész,
bárhová is szólította a hivatása.  Számunkra
Sopron az Alma Mater, és Gencsi László az
Egyetem, így a szakmánk nagy alakja volt!

Tisztelt gyászoló Család, Kedves Kollé-
gák, Hölgyeim és Uraim! Azt a megtisztelõ
lehetõséget kaptam, hogy az Országos Er-
dészeti Egyesület és a gyakorló erdész szak-
ma nevében köszönjek el prof. dr. Gencsi
Lászlótól.

Mindnyájan mély fõhajtással búcsúzunk
a rubinokleveles erdõmérnöktõl, az Orszá-
gos Erdészeti Egyesület Örökös Tiszteletbe-
li Tagjától, az erdészeti felsõoktatás három-
negyed évszázada közismert, jeles
képviselõjétõl. Attól a professzortól, akit a
ma „ötven feletti” magyar erdõmérnökök
mindegyike személyesen ismert és megbe-
csült tanáraként tisztel, jellegzetes aláírását
az indexében õrzi. 

Attól a pótolhatatlan személyiségtõl, aki
fél évszázadon átívelõ folytonosságot kép-
viselt Fehér Dániel professzor Selmecrõl in-
dult világa, és a növénytan soproni felleg-
várának 21. századi képviselõi között.

Az OEE történelmi célkitûzése az erdõ-
gazdálkodás alapjainak gazdagítása. Pro-
fesszorunk az Egyesület hûséges tagjaként,
egész életében, alázatosan dolgozott ezért.  

Gencsi László Hajdúböszörményben
született, 1924. novemberében. Felmenõi
Európát látott, helyi iparosmesterek voltak.
Sokgyermekes családjában megtanulta a
szorgalom, a munka és a teljesítmény tisz-
teletét. 

A böszörményi Bocskai Fõgimnázium
kitûnõ érettségijével, 1943-ban vették fel a
Magyar Királyi József Nádor Mûszaki és
Gazdaságtudományi Egyetem Erdõmérnö-
ki Karára. Kiemelkedõ tudása és karakán
jelleme révén, már a háborúval nehezített
diákévei alatt bekerülhetett Fehér Dániel
tanszékére. Segítette az is, hogy hallgató-
ként az egyetemi Oktatási Bizottság tagja
volt: „Apám! Magát tegnap kidobtam, de
holnaptól a munkatársam. … Lesenyi pro-
fesszor nagyon jó véleményt mondott ma-
gáról, és mivel én sokat adok az Õ vélemé-
nyére, felvettem!” – így fogadta Õt a
jelentkezése másnapján, a hirtelen termé-
szetû „Gazda”.

Bár a tõ melletti pálya vonzotta, az ok-
levelének 1949. évi megszerzésétõl a Nö-
vénytani Intézet lett az életre szóló munka-
helye. A szakmánk sok területén elõny, ha
valaki egy helyen teljesítheti ki a képessé-
geit – és ez az Õ számára megadatott. 

Határozott, egyéniség volt – fegyelme-
zett és speciálisan felkészült, tudós erdõ-
mérnök, emellett allûrök nélküli, szociáli-

san érzékeny, közösségteremtõ vezetõ.
Higgadt, már fiatalon érett személyiségét
Fehér Dániel is értékelte, és gyakran a saját
heves természetének ellensúlyozására hasz-
nálta.

Gencsi László végigjárta a tudományos
és az egyetemi ranglétra fokozatait, közben
egyenes gerinccel élte túl a háborútól a
rendszerváltásig ívelõ magyar történelem
jellem- és emberpusztító viharát. Fontos
szerepe volt a konszolidált egyetemi körül-
mények helyreállításában. 

Csaknem öt évtizedes pályája során
olyan kutató- és tanáregyéniségek voltak a
vezetõi, munkatársai és beosztottai, akiket
az Alma Mater legendás személyiségei kö-
zött tartunk számon. 

Tekintélye, konfliktusokat feloldani ké-
pes személyisége erõsítette az erdészkép-
zés stabilitását. Pályafutása csúcsán, tizen-
három esztendeig vezette a Tanszéket
kollegiális szellemiségben, ami a növény-
tan oktatásának kiegyensúlyozott idõszaka
volt. Nyugdíjazásától, 1990-tõl még évekig
tanított, majd visszajárva segítette az ifjúság
fejlõdését. 

Tudományos munkássága elsõsorban a
növényanatómia és az élettan kérdéseire
terjedt ki, a fa- és cserjefajok szöveti tulaj-
donságainak és szilárdsági paramétereinek
összefüggéseivel is foglalkozott. Kandidá-
tusi értekezését 1964-ben védte meg, témá-
ja az erdeifenyõ szakaszos fejõdése.

Kiemelt küldetésének tekintette az okta-
tást. Pályájának mérföldköveit közel húsz
egyetemi jegyzet, számos publikáció és két
tankönyv jelzi. Egyik a Vancsura Rudolffal
közösen írt, 1992-ben megjelent Dendro-
lógia címû kötet, aminek jelentõsége a
száz évvel korábbi, Fekete Lajos és Má-
gócsy-Dietz Sándor által jegyezett Erdésze-
ti növénytanhoz mérhetõ. Hosszú idõn át
szerkesztette az Egyetem tudományos köz-
leményeit.

Szakmaiságának hatása volt a középfo-
kú erdészképzésre is – társszerzõként, szá-
mos technikumi tankönyvet és szakanyagot
jegyzett. Tevékenysége túlmutatott az erdé-
szet keretein: a kezdetektõl írt jegyzeteket,
tartott elõadásokat faipari mérnökök és
üzemmérnökök, valamint vadgazdák
számára is.

Számos bizottságban és bíráló közösség-
ben képviselte az Egyetemet. Hosszú ideig
volt tagja az Országos Szaktanácsadási Bi-
zottságnak, és sokáig irányította a felvételi
elõkészítõ tanfolyamokat. Máig érvényesen
hangsúlyozta a gyakorlati képzések jelentõ-
ségét – kivitte az erdõbe a hallgatókat.

Tanrendjét következetesen úgy ütemez-
te, hogy diákjai az elsõ egyetemi hónapjuk-
tól kezdve barátságot köthessenek a nö-
vényvilággal. A gyakorlatokra a koronát a
növénytani és termõhelyi stúdiumokat le-
záró, országjáró tanulmányutak tették fel.
E nehezen túlértékelhetõ alkalmak meg-
szervezésében és a lehetõségük erõn felüli
fenntartásában, Gencsi Lászlónak meghatá-
rozó szerepe volt.

Munkatársait pedagógiai szemináriu-
mokkal, laborasszisztensi képzésekkel pal-
lérozta. Nagy gondot fordított az élettani fo-
lyamatokat, természeti összefüggéseket

bemutató taneszközök fejlesztésére. Harcolt
azért is, hogy a Botanikus kert újra az ok-
tatás terepévé váljon, és a szûkös anyagiak
ellenére is rendben legyen. Nevéhez fûzõ-
dik a kert védetté nyilvánítása, az üvegház
és a kezelõház létesítése.

Néhány esztendeig Gencsi László vezet-
te a Termõhelyismerettani Tanszéket is,
ahol új lendületet adott a Fehér Dániel
utolsó éveitõl indult, az erdei talajélet fel-
tárásával foglalkozó kutatócsoportnak. Ezt
hirdette a Mikrobiológiai Társasággal meg-
rendezett Nemzetközi Talajbiológiai Kong-
resszus.

Szakterülete alapjairól olyan horderejû
problémákhoz is tudott prognózist adni,
mint például a kocsánytalan tölgy száradá-
sos pusztulása a nyolcvanas-kilencvenes
években. A „Miért csak a tölgy és miért nem
pusztul minden tölgy?” címû cikkében, ko-
rát megelõzve emelte ki a fafaj genetikai
változatosságának jelentõségét, a gombák-
kal szembeni kompenzáló képességében. 

Egy veretes értekezése pedig szakma-
kultúránk talán legszebb összefüggését
nyomatékosította. Az emblematikus alakzat
biológiai hátterének megvilágítása mellett,
elegáns elvi okfejtést is adott az Erdészeti
Lapokban „Az erdészek ötágú csillagáról”.
Idézet tõle: „Mivel minden jelvény valamire
kötelez, az e szimbólumot viselõket is – le-
gyenek tõ mellettiek vagy közvetetten erdõ-
ért tevékenykedõk – kell, hogy emlékeztesse
az elõdök vállalására. Ahol megvan a lehe-
tõség vagy az elõsegíthetõ, a tölgyes erdõ, il-
letve az újulat érdekében illik mindent meg-
tenni. De a vadászok közül is sokan
elõszeretettel viselik az erdészjelvényt vagy
a tölgylevél-díszítést – és aki ezt valóban el-
hivatottan viseli, annak is illik mindent
megtenni a tölgy újulat érdekében.”

Gencsi professzornak számos kitünte-
tésben volt része. Ezek között a legjelen-
tõsebbek a „Honoris causa” díszdoktori
cím, a Magyar Ezüst Érdemkereszt, illetve
az Életfa Emlékplakett arany fokozata.
Egyesületünk legnagyobb elismerését, a
Tiszteletbeli Tagsági Díszoklevelet 2015-
ben vette át.

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Gencsi Lász-
ló fél évszázadon át a magyar erdészeti fel-
sõoktatás egyik kiemelkedõ fõtisztje volt –
mégpedig egy olyan kiemelt õrhelyen,
amely a kezdetektõl, az erdészet legfonto-
sabb alapismereteinek fejlesztéséért és át-
adásáért felel. Történelmi korokon átívelõ
pályájának kutatói, oktatói, szervezõi és ve-
zetõi teljesítményével – számos magas elis-
merése mellett – kivívta szakmánk egészé-
nek õszinte megbecsülését és tiszteletét.
Örök érvényû példát mutatott alapértékeink,
a Szakértelem, az Erkölcs és az Összetarto-
zás területén.

Aki a Soproni Egyetemért jót tesz, az
mindig a magyar erdõk érdekében cselek-
szik. Most, amikor ismét feladatunk az or-
szágos kihatású Erdõmérnöki Kar megújítá-
sa, kiemelten fontos, hogy jól értsük, és a
korszellembe tudjuk illeszteni a nagy pro-
fesszoraink szellemi örökségét! Jó Szeren-
csét, Üdv az Erdésznek! Tisztelt Professzo-
runk, nyugodj békében!

Zambó Péter

NEKROLÓG

Erdészeti Lapok CLVII. évf. 3. szám (2022. március)160 éves az Erdészeti Lapok
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Berger Péter
(1950–2021)

Tavaly január 15-én
Berger Péter nyugal-
mazott fõvadász 71
éves korában el-
hunyt. Váratlan halá-
la mindenkit meg-
döbbentett. Pétert 42
éve ismerem, ebbõl
16 évet együtt dol-
goztunk az Ugodi Er-

dészetnél, és együtt mentünk nyugdíjba
2009-ben az Erdészet megszüntetésekor. Rá
emlékezve elevenítsük fel életútját. 

Berger Péter 1950. december 26-án szü-
letett az erdõben álló rókapusztai erdész-
házban, Berger György fõerdész és Révay
Lujza gyermekeként. A Bakonyban nõtt fel
erdészek, vadászok között és hivatásának
az erdész szakmát választotta. 1970-ben
végzett a szegedi erdészeti technikumban. 

A katonaság után az Ugodi Erdészetnél
kapott elõbb vadõri, majd kerületvezetõi
beosztást. 1976-ban megnõsült, házasságá-
ból Péter fia (1978) és Zsuzsanna lánya
(1980) született. 

Családi okokból másfél évet dolgozott
a Marcali Erdészetnél, de szíve visszahúzta
a Bakonyba. Erdészkerülete mellett kezelte
a huszárokelõpusztai hidegágyas csemete-
kertet, és folyamatosan részt vett a vadász-
tatásban is. 1985 óta egyedül élt Ugodon. 

Erdészként nagy mûvelõje volt az ugodi
bükkösöknek. Nevelõvágásoknál elõtérbe
helyezte a tõmelletti technológiákat, a fo-
gatos, szánkós közelítést a megmaradó ál-
lomány érdekében. Mintakertként emleget-
ték csemetekertjét, ahol 2004-ben Európai
Uniós kollégáknak tartott nagy sikerû be-
mutatót. Az Erdészet közjóléti munkáit is õ
irányította. A huszárokelõpusztai vadászhá-
zakat magába foglaló park is õrzi az õ ke-
ze nyomát. Nagy figyelmet fordított az er-
dei források védelmére. Részt vett a
hubertlaki Gyilkos-tó létrehozásában. Mun-
kája igényes, pontos volt és ezt megköve-
telte beosztottjaitól is. Szívesen foglalkozott
a fiatalokkal, sok nyári gyakorlatos szegedi
diáknak adta át szakmai tudását. 

Péter fia erdõmérnök a Bakonybéli Er-
dészetnél, folytatva édesapja hivatását.
1999-ben Hüll József fõvadász nyugdíjba
ment és Pétert, mint a vadászathoz legjob-
ban értõt, kerületvezetõ vadásznak nevez-
tük ki. A csemetekerti és közjóléti munká-
kat továbbra is õ végezte. Hivatásos
vadászként szakszerû vadföld gazdálko-
dással, vadetetéssel, kilövésekkel az erdei
vadkár csökkentését szorgalmazta. Az ál-
tala kísért vadászvendégek dicsérték
szakértelmét, nyugalmát, kitartását. Sok
száz magyar és külföldi vendégnek tette
maradandó emlékké ugodi vadászatát. Ki-
váló és fáradhatatlan munkájáért a Huber-
tusz kereszt arany fokozatát kapta. Nagy-
ban hozzájárult ahhoz, hogy az Erdészet
megkapta a Gróf Nádasdy-emlékplakettet.
Erdészeti és vadászati munkája eredmé-
nyességéért szabadidejét is feláldozta. Az
együtt töltött 16 évben nem volt szabadsá-
gon. 

Az Országos Erdészeti Egyesületnek 1970
óta volt tagja. A csoport rendezvényein részt
vett, az Erdészeti Lapokat olvasta, az Egyesü-
lettõl Elismerõ Oklevelet is kapott 2007-ben. 

Nyugdíjba menetele után is folytatta
szakmai tevékenységét. Magánerdõket ke-
zelt, csemeteültetést irányított, vadvédelmi
kerítést építtetett. Szabadidejében szõlõt te-
lepített, amit nagy gonddal kezelt. Péter
mindenkinek szívesen segített, bármilyen
munkáról volt szó. A Bakonyerdõ Zrt. jó
szakmai munkájáért felterjesztette az Életfa
emlékplakett bronz fokozatára, amit sajnos
már nem kaphatott meg. Az utóbbi évek-
ben sok idõt töltött unokáival Bakonybél-
ben, nevelve az új generációt. 

Péter, hiányozni fogsz a Bakonyból, az
ugodi erdõkbõl! Áprily Lajos versidézetével
búcsúzom Tõled: „Most is, hogy visszagon-
dolok, hajdani erdeim sorára, a hegy felõl
gyönyörûen zúg bükkös erdõnk orgonája.
S ha majd mélyebbre költözöm, érzéstelen
rommá omoltan, egy hang közelrõl súgja
még: Én is az erdõ fája voltam.” Jó szeren-
csét, üdv az erdésznek!

Sipos Péter

Kaszala Judit
(1985–2021)

Tisztelt Gyászoló Csa-
lád, Hozzátartozók,
Barátok, Kollégák!
Mély megrendüléssel
fogadtuk a hírt, hogy
kollégánk, munkatár-
sunk, barátunk méltó-
sággal viselt hosszú be-
tegség után visszaadta
lelkét Teremtõjének.

Judit 1985. május 4-én született Buda-
pesten. Általános iskolai tanulmányait a
mátraszentimrei iskolában végezte, majd az
egri Neumann János Gimnáziumban tanult
tovább és érettségizett 2003-ban. A szülõ-
hely, a természet közelsége, szeretete és a
család indíttatása jelölték ki számára az utat
a Soproni Egyetem Erdõmérnöki Karára,
ahol 2009-ben okleveles erdõmérnök diplo-
mát szerzett. Már az egyetemi évek alatt
kitûnt szorgalmával, pontosságával, lelkiis-
meretességével és elkötelezõdött az erdõ-
mérnöki tudományok mûszaki ágához, el-
sõsorban az erdészeti útépítéshez.

A diploma megszerzését követõen elõ-
ször a Heves megyei Kormányhivatal erdé-
szeti hatóságánál helyezkedett el, mint
ügyintézõ, majd 2010 novemberétõl az
EGERERDÕ Zrt. központjában dolgozott,
elõször erdõmérnök-gyakornoki, majd in-
gatlanügyi és mûszaki elõadói munkakör-
ben. 2016-ban vette át a Zrt. Mûszaki Üze-
mének vezetését.

Judit egy alapvetõen férfias szakmában
tudott, magas fokú szakmai tudásának és
személyes képességeinek köszönhetõen,
elhelyezkedni, majd elõször középvezetõi,
késõbb vezetõi munkakört betölteni.

Kiemelt feladatai közé tartozott a Zrt.
mûködési területén megvalósult beruházá-
sok elõkészítése és kivitelezésének koordi-
nálása, melyhez elengedhetetlen volt a he-
lyi hatósági, önkormányzati és kivitelezõi

partnerekkel történõ szoros kapcsolattartás.
Alaposságát, precizitását mindenhol elis-
merték, személye garancia volt a pontos,
minõségi és megbízható munkavégzésre.

Fiatal mérnökként felismerve szakmánk
kommunikációs hiányosságait, társadalmi
megítélésének ellentmondásosságát, fárad-
hatatlanul dolgozott az EGERERDÕ Zrt. és
a tágabb erdész szakma megbecsülésének,
elfogadottságának növelésén.

Fiatalos lendülete, határtalan kreativitása
új színt hozott a cég életébe. Olyan kezde-
ményezések kitalálásában és megvalósításá-
ban vett részt, mint az Erdészeti Nyílt Napok,
vagy a szlovák erdész kollégákkal közösen
megvalósított „Erdészekkel a gyermekekért”
program. Ezen programokon keresztül az el-
múlt 10 évben több ezer óvodás, általános és
középiskolás gyermeknek tudtuk bemutatni
az erdõk élõvilágát, az erdészek munkáját.

Az Országos Erdészeti Egyesület Erdõ-
feltárási Szakosztályának titkáraként részt
vett mind belföldi, mind külföldi szakmai
szervezetekkel való kapcsolatépítésben is.
A szakmai kapcsolatokon jóval túlmutató
baráti szálak kötötték a szlovák és a len-
gyel államerdészetben dolgozó kollégáihoz.

Családi kötõdései révén aktívan részt
vett a magyarországi szlovák nemzetiségi
kisebbség életében és szülõfaluja, Mátra-
szentimre közösségi életében is, ahol szak-
mai tudását, kapcsolatait és elhivatottságát
a település önkormányzatának képviselõ-
testületében is kamatoztatni tudta.

A térség erdeiben megvalósult beruhá-
zások, kilátók, turistaházak, utak, pihenõ-
helyek kitörölhetetlenül magukon viselik
munkájának lenyomatát, ezzel örök emlé-
ket állítva az elhivatott erdész és a csupa
nagybetûvel írt MÉRNÖK ember számára.

Kedves Judit! 2010-ben úgy hozta a sors,
hogy ott lehettem azon az állásinterjún,
ahol eldõlt, hogy az EGERERDÕ-nél folyta-
tod majd munkádat és osztályvezetõként én
lehettem az elsõ közvetlen munkahelyi ve-
zetõd is. A galyatetõi kilátó és túracentrum
megvalósításában együtt tanultuk meg,
hogy hogyan kell az ilyen összetett projek-
teket lebonyolítani. A sok átdolgozott mun-
kanap, sokszor hajnalig tartó beszélgetések
során szép lassan a munkatárs mellett ba-
rátot is tisztelhettünk egymásban. Köszö-
nöm, hogy a barátod lehettem és köszönöm,
hogy a barátom voltál!

A téged ért betegséggel – mindannyi-
unknak példát mutatva – hõsiesen küzdöt-
tél, mindvégig elõre néztél és készültél vissza
közénk. A tavaly szeptember eleji Mátrafü-
redi Erdészeti Nyílt Napon – ha nem is
mondtad – de láttuk, éreztük, hogy nagy a
baj. Most már tudjuk, amit akkor még csak
éreztünk, de felfogni, elfogadni nem tud-
tuk, hogy elköszönni jöttél közénk. 

Nehéz most megszólalni, nehéz a gondo-
latokat papírra vetni, ezért a selmeci nóta so-
raival búcsúzom tõled: „S ha majd rád hant
borul, mi hû utódodul, Véssük sírkövedre fel:
Mit itt borít a rög; a barátság szent, örök!”
Kedves Judit! Isten kísérjen utadon az égi er-
dõségekben, nyugodj békében! Erdész szo-
kás szerint búcsúzva: Jó Szerencsét!

Üdv az Erdésznek! 
Dobre-Kecsmár Csaba

NEKROLÓG

160 éves az Erdészeti Lapok



Adománygyûjtés a kárpátaljai és
az ukrajnai erdészek javára! 

Az Országos Erdészeti Egyesület a közhasznú Erdészcsil-
lag Alapítvány céljaival és alapszabályával összhangban
támogatja az ukrajnai, azon belül is kiemelten a kárpátal-
jai erdészeket és rászoruló családtagjaikat. A háborús
körülmények következtében nehéz helyzetbe került kollé-
gák számára többek között gyógyszert, tisztálkodási szere-
ket, tartós élelmiszert és egyéb hasznos – általuk igényelt
– adományt vásárolunk, és juttatunk el Kárpátaljára.

Az ukrajnai háború kitörésekor az Országos Erdészeti Egyesület azonnal az
élére állt a menekültek és a Kárpátalján élõ magyarok számára indított er-
dészeti segítségnyújtási kezdeményezéseknek. A Kárpátaljai Helyi Csoport
tagjai folyamatosan tartják a kapcsolatot az egyesület Ttitkárságával, és jel-
zik a legsürgõsebb és aktuális támogatási igényeket. A kárpátaljai magyar
erdészek nemcsak információval segítenek, hanem aktív szerepet vállalnak
a segélyszállítmányok megszervezésében és célba juttatásában.

Az eddig befolyt összegbõl indították útnak az elsõ 1,2 tonna tartós élel-
miszert és tisztálkodási szert tartalmazó szállítmányt. A segély fontos része
volt még az a másfél millió forint értékû gyógyszerkészlet, melyet a helyi
magyarok kérése és igényei alapján állítottak össze. A magyarországi fel-
ajánlásokból beszerzett adományokat a beregszászi járás 7 erdészetéhez
és központjához szállították a helyiek kérésének megfelelõen.

Az Országos Erdészeti Egyesület továbbra is várja a pénzbeli felajánlásokat az Erdészcsillag Alapít-
vány számlájára, melybõl elsõsorban a kárpátaljai magyar erdészeket és rászoruló családjaikat tá-
mogatják! 

Alapítvány számlaszáma: 11701004-20206442

Közlemény rovatba kérjük feltüntetni: „Kárpátalja” 

Minden adományozó önzetlen segítségét ezúton is köszönjük!

Országos Erdészeti Egyesület, Erdészcsillag Alapítvány

TagságérvényesítésTagságérvényesítés
Az Országos Erdészeti Egyesületben fennálló
tagságot 2012-tõl tagsági kártya igazolja. 

A 2022. évi tagdíját rendezett, befizetett tag-
ság részére, a kártya érvényesítése az évszámot

tartalmazó hologramos matricával történik, amit
itt találnak meg az Erdészeti Lapokba beragasztva.
Kérjük a tagokat, hogy a matricát vegyék le a vignettáról és
ragasszák fel tagsági kártyájukra!
Az OEE-kártya tulajdonosa számos kedvezményt vehet igénybe
a különbözõ vásárlási lehetõségektõl kezdve az erdõgazdasá-
gi szállásokig. Az aktuálisan elérhetõ kedvezmények listája a
www.oee.hu oldalon olvasható, évente egy alkalommal az
Erdészeti Lapok is közli.

A tagsági kártyával kapcsolatos  bármely kérdésben
felvilágosítás kérhetõ az Egyesület titkárságán  

(titkarsag@oee.hu, 06 1 201 6293) 
vagy a helyi csoportok titkárainál.
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